
Кездесу барысында Мемлекет 
басшысы Қазақстандағы Пра-
вослав шіркеуінің мемлекет пен 
конфессия арасындағы қарым-
қатынасты нығайтуға, сондай-ақ 
рухани құндылықтар мен дін-
аралық диалогті ілгерілетуге елеу-
лі үлес қосып келе жатқанын атап 
&тті.

Президент ортақ күш-жі гер дің 
нәтижесінде елімізде к&птеген 
этнос &кілдері мен түрлі дінді ұста-
на тын халықтар &зара тату &мір 
сүріп жатқанына назар аударды.

Бұл ретте Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстандағы Православ 
шіркеуінің діни қызметін қолдау 
мәселесінде конструктивті қа-

рым-қатынасты сақтау маңыз ды 
екенін атап &тіп, әлеуметтік және 
ағартушылық бағдар ламаларды 
дамыту қажет екенін айтты.

/з кезегінде митрополит 
Александр Қазақстанның к&р-
кейту жолында  бейбітшілік пен 
бірлікті нығайту ісін қолдай-
тынын жеткізді және  Прези-
дентке алғаш рет қазақ тілінде 
жарық к&рген дұға кітабын табыс 
етті.

e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiwww.aikyn.kz
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ҚЫЗЫЛША 
ҚАЙТА ӨРШІДІ

ХАЛЫҚ ҚАҺАРМАНЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ

ТҮРКІСТАН ТАҒЫЛЫМЫ 
ДАМУДЫҢ ДІҢГЕГІНЕ АЙНАЛАДЫ

КОНФЕССИЯАРАЛЫҚ КЕЛІСІМ 
КҮН ТӘРТІБІНДЕ

Мемлекет басшысы Ба�ытжан Ертаевты 
�абылдады.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев кездесу 
барысында Бақытжан Ертаевтың &скелең ұрпаққа 
әскери-патриоттық тәрбие беру мәселелері ж&-
ніндегі ой-пікірін тыңдады.

Мемлекет басшысы жуырда Түркістанда &ткен 
Ұлттық құрылтайда 3ділетті Қазақстанның негізін 
қалайтын Адал азамат туралы ойларын ортаға 
салғанын атап &тті. Бұдан б&лек, сын сағатта басын 
қатерге тігіп, жанқиярлықпен ерлік танытқан, 
Отанына адал қызмет еткен тұлғаларды жастарға 

үлгі ету және  қарапайым еңбек адамын дәріптеу 
маңызды екеніне назар аударды.

Генерал-лейтенант Бақытжан Ертаев &зі 
басшылық ететін Tayelsiz Qazaqstannyn Halyq Batyr-
lary қоғамдық бірлестігінің атқарып жатқан жұ-
мыстары ж&нінде баяндады. Сондай-ақ әскердегі 
тәрбие ісін нығайту ж&нінде ұсыныстарын жеткізді.

Президент ұйымның бастамаларына мемлекет 
тарапынан қолдау к&рсетілетінін айтты. Сонымен 
қатар Бақытжан Ертаевтың тәуелсіз Қазақстанның 
Қарулы Күштерін құруға  елеулі еңбек сіңіргенін 
атап &тіп, оның ел игілігі үшін атқарып жатқан 
қоғамдық жұмыстарына табыс тіледі.

Сонау заманнан бергі тарихымызда �лт 
та�дырын шешкен ��рылтайлар бол�ан. 
Ата-бабаларымыз аса ма"ызды мәселе-
лерге байланысты бас �осып, %зара а�ыл-
дасып, то�там�а келген. 

Қаңтар оқиғалары саяси жүйедегі қордаланған 
талай мәселенің бетін ашты.  Қасіретті оқиғалардан 
сабақ алу үшін сан салада реформалар жүргізу 
мәселесі күн тәртібіне қойылды. Президенттің 
былтырғы наурыз айындағы  Қазақстан халқына 
арнаған Жолдауынан соң Ұлттық құрылтай 
құрылды. Есесіне Ұлттық қоғамдық сенім кеңесі 
&з жұмысын аяқтады. Ал кеңес мүшелерінің негізгі 
құрамы Ұлттық құрылтай құрамына енді. Бұрын 
Ұлттық қоғамдық сенім кеңесі әлеуметтік-
экономикалық проблемалар, саяси реформалар 
мәселесін қозғаса, Ұлттық құрылтайда жалпы-

ұлттық құндылықтар, еліміздегі ұлттың &зекті 
жайттары талқыланады. 

Осыдан 1 жыл бұрын Ұлттық құрылтайдың 
бірін ші отырысы жаңадан құрылған Ұлытау 
облысында &тсе, биыл екінші отырыс рухани қала 
Түркістанда болды.

Құрылтайдың алғашқы күні жұмыс секцияла-
рының отырысы &тіп, консолидация, мәдени-
рухани даму, сондай-ақ білім және ғылым 
мәселелері тал қыланды. Секция отырыстарын 
сала министрлері жүргізіп, тақырыптар аясында 
қоғамдағы &зекті жайт тарды талқылады. /ткен 
жылы сараланған мәсе лелер бойынша шешімін 
тапқан дүниелер ай тылды. Құрылтай кеңесінің  
мүшелері жыл бойы жүр гізген жұмыстарының 
қорытындысы шы ғарылды. 

(Жалғасы 2-бетте)

ПАРЛАМЕНТАРАЛЫҚ 
БАЙЛАНЫС СЕРІКТЕСТІККЕ 
СЕРПІН БЕРЕДІ 

ШЕКАРАЛАС АЙМАҚТАРДЫ 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

Президент 'збекстан Республикасы 
Олий Мәжілісі Сенатыны" т%ра�асы Танзила 
Нарбаеваны �абылдады.

Кездесу барысында парламентаралық бай-
ланыстарды дамытуға және мемлекетаралық 
қатынастарға тың серпін беруге бағытталған қазақ-
&збек ынтымақтастығының &зекті мәселелері 
талқыланды.

Қасым-Жомарт Тоқаев Танзила Нарбаеваға 
ілтипат білдіре отырып, бүгін Астанада &ткен ма-
ңызды бастама – «Орталық Азия елдері әйелде рінің 
диалогі» атты шараны қолдағаны және жиынға 
белсенді қатысқаны үшін Олий Мәжілісі Сенатының 
т&рағасына ризашылығын білдірді.

Мемлекет басшысы осы алаңның бірінші оты-
ры сының қорытындысы &ңірдегі &зара іс-әрекетті 
жандандыруға ықпал ететініне, Орталық Азиядағы 
гендерлік теңдік пен орнықты дамуды қамтамасыз 
ету бағытында ұзақ мерзімді шешімдер әзірлеуге 
мүмкіндік беретініне сенім білдірді.

Президент Сенат т&рағасының сапары екіжақты 
ынтымақтастықтың ерекше сипатының жарқын 
к&рінісі екенін және Қазақстан мен /збекстан ара-
сындағы стратегиялық серіктестік пен одақтастық 
деңгейіне сай келетінін атап &тті.

– Былтыр желтоқсан айында /збекстанға жа-
саған мемлекеттік сапарымның нәтижесін жоғары 
бағалаймыз. Биыл 3 наурызда Шымкентте &ткен 
бейресми кездесу барысында елдеріміз ара сын-
дағы &зара іс-әрекеттің &зекті мәселелері тал қы-
ланды. Тек үкімет деңгейінде ғана жүйелі жұмыс 
жүр гізіліп жатқан жоқ, парламентаралық дип ло-
матия да белсенді дамып келе жатыр. Бұл – қуан-
тар лық жайт. Сондықтан келесі жылы екінші 
Пар ла ментаралық форумның Самарқанд қала сын-
 да &ткізілуін құп таймын, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

/з кезегінде Танзила Нарбаева құрмет к&рсеткені 
үшін алғыс айтып, /збекстан Президенті Шавкат 
Мирзиёевтің сәлемін жеткізді.

– Сіздің басшылығыңызбен Қазақстанда жүзеге 
асырылып жатқан кең ауқымды реформаларды 
жоғары бағалаймыз. Сізді Қазақстанның бүкіл 
жүйесінің саяси жаңғыруына ықпал еткен ауқымды 
іс-шаралардың табысты жүзеге асырылуымен құт-
тықтағым келеді.  Еліңіз тура жолмен келеді және 
халық іске асырылып жатқан реформаларыңыз ды 
белсенді қолдайды. Біз бұған қуаныштымыз, – деді 
Сенат т&рағасы.

Кездесу соңында Мемлекет басшысы /збекстан 
Президентіне жүрекжарды сәлемін жолдады.

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
Шы�ыс 0аза�стан облы-
сыны" әкімі Ермек К% шер-
баевты �абылдады.

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев кездесу  барысында &ңір-
дің жаңа басшысына маңызды 
міндеттер жүктеді.

Атап айтқанда,  азаматтардың 
тұрмыс сапасы мен әл-ауқатын 

одан әрі арттыру, аймақ экономи-
касын дамыту мәселелеріне назар 
аударды. Сондай-ақ &неркәсіп, 
ауыл шаруашылығы, шағын және 
орта кәсіпкерлік салаларындағы 
тұрақты &сімді қам тамасыз етуді 
тапсырды.  

Сонымен қатар Мемлекет 
басшысы Қатон-Қарағай, Мар-
қак&л аудандарын қайта құру 
ж&нінде шешім қабылданғанына 

тоқталып, шекаралас аумақтағы 
елді мекендерді жүйелі түрде 
дамыту қа жет екенін айтты.

Президент облыс әкіміне 
коммуналдық инфра құрылым 
нысандарын жаңғырту, жылу 
электр стансаларының үздіксіз 
жұмысын қамтамасыз ету және 
жылыту маусымына дайындық 
жұмыстарын пысықтау ж&нінде 
тапсырма берді.

Президент Астана және 0аза�стан митрополиті Алек-
сандрды �абылдады.

Алла �аласа, санаулы к2ннен кейін 
киелі Мекке ша3арында м�сылманны" 
бес парызыны" бірі – �ажылы� нау�аны 
басталады. Алматы халы�аралы� әуе-
жайынан �ажыларды" ал�аш�ы легін 
�асиетті мекенге шы�арып салды�. 

Дәрігерлер дабыл �а�уда. Биыл елі-
мізде �ызылшамен ауыр�андар к%бейіп 
кетті. Коронавирус пандемиясы кезінде 
�ызылша�а �арсы вакцина алу к%рсет-
кіші т%мендеп, оны ж��тырып алуы 
м2мкін жандар �атары арт�ан.
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ҚОҒАМДЫҚ ДИАЛОГ АЛАҢЫ
«�ділетті Қазақстан – адал азамат» 

атты Ұлттық құрылтайдың екінші 
отырысына Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев, Сенат Т�рағасы Мәулен 
�шімбаев, Мәжіліс Т�рағасы Ерлан 
Қошанов, Мемлекеттік кеңесші Ерлан 
Қарин және Президент �кімшілігінің 
басшылық құрамы мен басқа да лауа зым-
ды тұлғалар, құрылтай мүшелері қатысты. 

 Ұлттық құрылтайды Мемлекеттік 
кеңесші Ерлан Қарин жүргізіп отырды. 
Мемлекеттік кеңесші �ткен жылғы ұсы-
ныс тардың жүйелі жүзеге асып жатқа-
нын, одан бергі кезеңде ел арасындағы 
ұлтымыздың ұйытқысы болар түйткілді 
мәселелер сарапшылар мен құрылтай 
мүшелері арасында талқыланып, ұсы-
ныс тардың бір б�лігі осы жиынның күн 
тәртібіне енгізілгенін атап �тті. Одан соң  
с�з алған белгілі экономист, қолданбалы 
экономика зерттеулер орталығының 
ғылыми жетекшісі  Жақсыбек Құлекеев 
елімізде тәуелсіздіктің алғашқы  күнінен 
бастап мемлекеттің саясаты ынтымақ 
пен бірлікке негізделіп отырғанын жет-
кізді. «Қазақтың қанындағы ең бірінші 
қасиеті бейбіт �мір сүргіштігі» деген 
Жақ сыбек Құлекеев 15 жылдан бері жұ-
мыс істеп тұрған ел дамуының жаңа ке-
зеңінде ұлттық құндылықтар жүйесін 
на сихаттауға негізделген доктринаның 
жаңа редакциясын дайындауды ұсынды. 

Ал Заңгерлер одағы бірлестігінің т�-
рағасы Серік  Ақылбай халықтық құқық-
тық ағарту ж�нінде ұлттық бағдарлама 
әзірлеу туралы ұсынысын ортаға салды.  
Заң герлер одағы әзірлеген бағдарлама 
қай та қаралып, халық пен құрылтай мү-
ше лерінің талқысынан �ту  қажет екенін 
айтты. 

Парламент Мәжілісінің депутаты 
Жұлдыз Сүлейменова білім беру ұйым-
дарында білімнің тәрбие компонентін 
күшейту қажетіне тоқталды. Бала тәрбие-
сіндегі отбасының р�ліне, тәрбиеге тек 
мектеп жауапты деген қасаң түсінікті 
жою керек екенін еске салды. Дайын да-
лып жатқан ұлттық тәрбие концеп ция-
сында қазақтың т�л ұстанымдарының 
қалыптасуы қажеттігі де с�з болды. 
Сонымен бірге баланың дүниетанымын 
кеңейтетін, қабілет-қарымын артты-
ратын кітаптардың қолжетімді  болуы 
үшін кітап индустриясын субсидиялауды 
ұсынып, отандық баспагерлерге қолдау 
қажет екені  айтылды.

ҰРПАҚТАР САБАҚТАСТЫҒЫ 
ҮЗІЛМЕЙДІ

Алқалы жиында с�з алған Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлы �з 
с�зін: «Меніңше, Ұлттық құрылтай бұл 
– арқаны кеңге салып отыратын жиын 
емес. Сән-салтанатпен �ткізетін той да 
емес. Бабаларымыз маңызды шешім 
қабылдар кезде немесе елге қатер т�нген 
сын сағатта құрылтай шақырған» деп 
бастады. 

Одан соң соңғы жылдары елімізде 
болған түрлі оқиғаға, маңызды мәселе-
лерге тоқталды. Жуырда ғана Абай облы-
сындағы алапат �рттен сабақ алуымыз 
қажет екенін ескертті. Ел басына түскен 
қиындықтардан береке-бірлігіміздің 
сыналатынын айтты.  

Биылғы құрылтайдың түркі жұрты-
ның киелі шаһары Түркістанда �туі үлкен 
маңызға ие екені, шежірелі шаһар қабыр-
ғасында қазақтың жылнамасы түгел 
жазылғаны с�з болды.  

«Түркістан ғасырлар бойы  қазақ хал-
қының маңызды саяси орталығы болып 
келді. Қазақ мемлекетінің бас қаласы 
ретінде тарихқа алтын әріппен жазылды. 

К�птеген ханымыз осы жерге ордасын 
тігіп, ұлан-ғайыр далаға билігін жүргіз-
ген. Қара қылды қақ жарған билеріміз 
түрлі дау-шарға т�релік айтқан. Ел-
жұртын береке-бірлікке шақырған. 
Мұның бәрі еліміздің ерте заманнан бері 
бір орталықтан басқарылған біртұтас 
мемлекет болғанын к�рсетеді. Сондай-ақ 
қазақ мемлекеттілігінің тамыры тым 
терең де жатқанын білдіреді. Ұлы дала 
т�рінде Жошы хан әулеті Кенесары ханға 
дейін 6 ғасырдан астам уақыт ел басқарды. 
Тіпті, әлем тарихында мұндай мысалдар 
к�п емес. Сондықтан осы аймақты бас-
қарып отырған басшыларға зор жауап-
кер шілік жүктеледі. Қанша дәуір �тсе де, 
ұрпақтар сабақтастығы үзілмейді», – деп 
атап �тті Мемлекет басшысы. 

Қасым-Жомарт Кемелұлы бірінші 
құрылтай жалпыұлттық референдумнан 
кейін шақырылғанын, содан бергі  бір 
жыл �ділетті Қазақстанды құру жолында 
айрықша маңызы бар тарихи кезең 
болғанын ерекше атап �тті. Бұл �згеріс-
тердің  мемлекеттігіміздің тұғырын бекіте 
түскенін, сонымен қатар еліміздің ұзақ 
мерзімге арналған демократиялық 
бағдарын айқындап бергенін еске салды. 

Ел Президенті біздің әлемдегі орны-
мыз ең алдымен ұлтымыздың сапасына 
байланысты екенін айтып, ұлтымыздың 
нені армандайтыны, еліміздің басты тіре-
гі не екеніне қатысты ой-пікірін ортаға 
салды.  

«Біздің қоғам �згерісті біреуден мадақ 
есту үшін емес, ең алдымен �зі үшін жа-
сауға тиіс. Мұны елдің ертеңі, ұрпақтың 
болашағы жарқын болуы үшін қолға 
алуымыз керек. Ашығын айтсақ, біз кей-
де �з �мірімізден г�рі жұрттың пікіріне 
к�бірек мән береміз. Тіпті, бұл әдет 
қанымызға сіңген деуге болады. �рине, 
қазақтың қонақжайлығы – жақсы қасиет. 
Бірақ үйдің іші-сыртын қонақ келгенде 
ғана ретке келтіру дұрыс емес. Тазалық 
пен ұқыптылық күнделікті �мір сал-
тымызға айналуы қажет» деген Қасым-
Жомарт Тоқаев  к�птің к� кейіндегі ойын 
д�п басты. 

Елімізде жаңа қоғамдық элита қа-
лыптасу барысында әділетті Қазақстанды 
құру, жас ұрпақты адал азамат етіп тәр-
биелеу т�ңірегіндегі нақты бағыт тарды 
атап �тті. 

ОНОМАСТИКА САЛАСЫН 
Т�РТІПКЕ КЕЛТІРУ ҚАЖЕТ

Оның біріншісі мемлекеттік нышан-
дарды жетілдіру болса, екіншісі ұлты-
мыздың тарихи сана-сезімін жаңғырту. 
Онда Қазақстанның академиялық үлгі-
дегі жаңа тарихы жазылмақ. Қазақ стан 
тарихының к�птомдық жинағын келесі 
жылдың ортасына дейін әзірлеу тапсы-
рылды. Сонымен бірге ономастика сала-
сы тарихи сана-сезімді жаңғыртудың 
маңызды идеологиялық құралы екенін 
айта келіп,  кейбір адамдардың қалауымен 
жал ған �мірбаяны әдейі қолдан жазыл-
ғанын,  ономастика саласын тәртіпке 
келтіру қажеттігін ескертті. 

Нақты бағыттардың тағы бірі – мә-
де ни мұрамызды жан-жақты дәріптеудің 
қажеттігі.  Осы орайда Ясауи  еңбектерін 
жан-жақты зерттеп, дәріптейтін «Ясауи-
тану» ғылыми орталығын немесе инсти-
тутын құру мәселесін ойластыру керегін 
атап �тті.

Маңызды саланың бірі – �скелең 
ұрпақтың тәрбиесі екенін еске салған 

Мемлекет басшысы «Ұрпақтың бойында 
жаман әдет болса, бұл – ең алдымен үл-
кен дердің кінәсі. Біз жастарды жаһан-
данудың қатерлі ықпалынан ба рын ша 
сақтауға міндеттіміз», – деді. 

«Мен былтырғы құрылтайда ұрпақты 
ең бекке баулуға қатысты бірқатар тап-
сыр ма бердім. Соның негізінде мектеп-
терге еңбек пәні қайтарылды. Осы бағыт-
тағы жұмысты одан әрі жалғастыруымыз 
керек. Сондай-ақ біз ел болып қарапайым 
еңбек адамын қадірлей білуіміз қажет. 
Қажетсіз мамандық болмайды, біліксіз 
маман болады. Ерінбей еңбек еткен жан 
�з ісінің майталманы атанады. Ал кәсібін 
толық меңгерген адам қашанда сұра-
нысқа ие болады», – деп атап �тті Пре-
зидент.

 
ХАЛЫҚТЫҢ ОЙ-ПІКІРІ 

ЕСКЕРІЛУІ ТИІС
Ақпарат саясатының тиімділігін 

арттыру, креативті индустрияны дамыту 
мәселесі де Мемлекет басшысы атап �т-
кен бағыттардың біріне айналды. Ақ па-

рат саясатын түбегейлі қайта қарау ке-
регін айтты.  Мемлекеттік саясатта 
талдау, сараптама жасау қызметі сапалы 
жүргізілуі, шешім қабылдарда халықтың 
ой-пікірі ескерілуі тиіс екені де алқалы 
жиында айтылды. 

Одан соң еліміз үшін стратегиялық 
маңызы бар тағы бір мәселе – шекаралас 
аймақтарды дамыту. Бұл бағытта Мемле-
кет басшысы жердің шетелдіктерге са-
тылып жатыр деген с�здің жалған екенін, 
елімізде жерге қатысты мәселенің 
шешімі түбегейлі қабылданып қойғанын 
атап �тті. Сонымен бірге мемлекеттік 
тілді дамытуға баса мән беріп отырғанын 
да жеткізді. 

«Мен қоғамда мемлекеттік аппарат-
тың жұмысына қатысты біраз сын-
пікірлер бар екенін білемін. Олардың 
басым к�пшілігі орынды. Ең бастысы, 
біз мемлекеттік аппарат �кілдерінің 
сана-сезімін �згертуге баса мән беруіміз 
қа жет. Олар туған-туыстарының ара сын-
да не болмаса қоғамда абырой-беделге 
ие болуды емес, ең алдымен халыққа, 
елге адал қызмет етуді мақсат тұтуға тиіс. 
«Адал азамат» дегеніміз – осы. Мемлекет 
басшысын мадақтаудан г�рі жұмысты 
адал атқарып, халықтың алдында абы-
ройлы болу әлдеқайда маңызды. Барлық 

мемлекеттік қызметшіге осыны айтқым 
келеді» деген Мемлекет басшысы �зінің 
атап �ткен бағыттарының бір тармағын 
осы жайттарға арнады.

«Бір с�збен айтқанда, мемлекет пен 
қоғам бірге жұмылып жұмыс істеуі қажет. 
Бұл ұлтымыздың бойына орасан зор 
күш-қуат дарытады, �згеріске деген құл-
шынысын оятады. Сонда ғана еліміз 
к�з де ген мақсатына жетеді. Осылайша, 
алдағы онжылдық еліміздің нағыз �рлеу 
дәуіріне айналмақ. Мен бұған кәміл се-
не мін» деген Президент барша қатысу-
шының бойына сенім ұялатып,  жігер 
беріп, с�зін аяқтады. 

Сонымен қатар с�з соңында әйгілі 
Ма рал ишанның Кенесары ханға сыйла-
ған Құраны табылғанын, бұл  еліміздің 
рухани �міріндегі елеулі оқиға екенін 
қуана жеткізді. 

Ендігі Ұлттық құрылтайдың отырысы 
ел тарихында айрықша орны бар Атырау 
облысында �тетін болды. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы 

ТҮРКІСТАН ТАҒЫЛЫМЫ 
ДАМУДЫҢ ДІҢГЕГІНЕ АЙНАЛАДЫ

– 2020 жылы Президент ке 
мектепте білім берумен бірге 
�мірге бейімдеу туралы 
ұсыныс айтқан едім. Сол 
жолы жас �рендерді �мірге 
баулумен  «Тұлғалық даму» 
пә ні айналыса алатыны ж�-
нін де ұсыныс айтқанмын.  
Сол ұсыныстың орынды еке-

ніне құрылтайда  Прези дент 
те назар аударды.   Бұл ба ғытта 
�зім жеке жұмыс іс теп 
жатырмын. Биыл Шым кент 
қаласында «Кемел адам» 
ұлттық мектебі ашы лады. 
Онда ағылшын тілі мен 
математиканы терең детіп 
оқытуға мән береміз. Со-
нымен қатар балалардың 

бойына  ұлттық құндылық-
тарды сіңіруге ден қоямыз.  
Осынау мектеп үшін «Тұлға-
лық даму» пәнінің оқулығы 
жазылуда. Осы пәнді пи лот-
тық жоба ретінде мекте бі мізге 
енгіземіз. Егер ұнап жат са, 
�зге мектептерге, тіпті мем-
лекеттік деңгейдегі орта 
мектептерге де ұсынамыз. 

Қайрат ЖОЛДЫБАЙ, 
«Кемел адам» кітабының авторы, 
Ұлттық құрылтай мүшесі: 

«ТҰЛҒАЛЫҚ ДАМУ» 
ПӘНІ ЕНГІЗІЛЕДІ

Пікір

–  Ауқымды іс-шараның киелі Түр-
кіс танда �туі түркі елдерінің рухани 
ас танасы болған қала тұрғындары үшін 
үлкен серпіліс болды. Түркістанды 
Түркістан еткен Қожа Ахмет Ясауидің 
рухы екеніне шүбә жоқ. 

Құрылтайға келген Мемлекет бас-
шысы бастаған әуелі кесенеде жерленген 

хандар мен билерге тағзым етіп,  Құран 
бағыштады.

Шарада Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев құрылтай мүшелерінің ұсыныс-
тарын қолдай отырып, ел дамуының 
бағыт-бағдарын айқындайтын ойын 
ортаға салды. Мемлекет басшысы Ұлы-
тау т�ріндегі алғашқы құрылтайдан 
бергі  �згерістермен олардың мемлекет-
тің нығаюына, ұзақ мерзімге арналған 
демо кратиялық бағдарымызды айқын-
дауына қосқан үлесіне тоқталды.

Президенттің айтуынша, �ділетті 
Қазақстанды құру министрлер мен 
әкімдердің ғана міндеті емес. Оған бүкіл 
қоғам болып жұмыла жұмыс істеу керек. 

Халқымыздың дүниетанымы және �мір-
лік ұстанымдары �згеруі тиіс. �йт песе, 
басқа реформаның бәрі бекер болмақ. 

�р жиында бір құлыпты ашатын 
кілтті с�здер болады. Бұл жолғы Ұлттық 
құ рылтайдың  кілтті с�зі қарапайым 
халықтың еңбегінің бағалануы болды.  
Адал азамат деген кім? Ол – еңбегімен 
�сіп келе жатқан, елін сүйетін, намысты 
азамат. Адал азаматтың шұлғау болғанын 
қай заманның тарихын алсаң да таба 
алмайсыз. Адал азамат – жемқорлықсыз 
қоғам құратын азамат.

Ұлттық құрылтайда осындай ел 
дамуына арқау болар маңызды жайттар 
айтылды. 

Қалыйма ЖАНТӨРЕЕВА,  

Түркістан облысы мәслихатының депутаты,

ТҮРКІСТАНДЫҚТАРҒА 
СЕРПІН СЫЙЛАДЫ
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ПАЛАТА ОТЫРЫСЫНЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІН БЕКІТТІ

ҚОҒАМДЫҚ ОРЫНДАР 
КӨПТЕП АШЫЛАДЫ

СЕНІМДІ САЯСИ 
ДИАЛОГ ОРНАДЫ

Сенат Спикері Мәулен 
�шімбаевты� т�ра�а лы�ы-
мен палата бюросыны� оты-
рысы �тті. Онда депу таттар 
22 маусым к�ні бо латын Се-
нат отырысыны� к�н тәртібін 
бекітті. 

Соған сәйкес, алдағы бей-
сенбіде сенаторлар «Қазақстан 
Республикасының кейбір заң-
намалық актілеріне жол жүрісін 
ұйымдастыру мәселелері бойын-
ша !згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заңды қарайды. 
Осы құжаттың нормалары ар-
қылы скутер жүргізушілерінің 
құ қықтары мен міндеттері белгі-
ленеді. Сондай-ақ аталған к!лік 
құралдарын мемлекеттік тіркеу 

туралы куәліктерді дайындау 
саласында мемлекеттік моно-
полияны енгізу к!зделген.

Сонымен қатар палата оты-
рысында «Қазақстан Республи-
касының кейбір заңнамалық 
ак тілеріне сұйытылған газ ай-
налы мын реттеу және тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық 
мәселелері бойынша !згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» 
заң қаралады. Бұл заң сұйытылған 
газды тарату жүйесінің ашық-
тығын қамтамасыз етуге ар-
налған.

Бюро отырысында Сенат 
Т!рағасы Мемлекет басшысы-
ның тапсырмаларын орындауға 
арналған бірқатар маңызды 
заңның сессия соңына дейін 

қабылдануы керек екенін айтты. 
Олардың қатарында заңсыз 
алынған активтерді қайтару, 
кәсіби біліктілік және онлайн-
платформалар мәселелеріне 
қатысты заңдар бар.

Одан б!лек, келесі сессияға 
дайындық жұмыстарының 
маңыз дылығы туралы да с!з 
болды. Осыған орай Мәулен 
+шімбаев сенаторларды тиісті 
жұмыстарды уақытылы атқаруға 
шақырды және палатаның 
алдағы сессияға арналған жұмыс 
жоспарына ұсыныстар беруді 
тапсырды.

Бюро отырысында Мәжі-
лістен келіп түскен заңдар жұмыс 
үшін Сенаттың комитеттеріне 
б!лініп берілді.

Е л о р д а  ә к і м і  Ж е � і с 
"асымбек Instagram па-
ра#шасында жа�адан ашы-
латын #о�амды# орындар 
т у р а л ы  х а б а р д а р  е т т і . 
Елорда әкіміні� айтуынша, 
т�рлі спорт және ойын ала-
�ы, веложолдар мен де ма-
лыс орындары #'рылады. 

«Елордамызды к!ркейту 
жұмысын ары қарай жалғас-
тырамыз. Қаланың барлық ауда-
нында аулалар мен қоғамдық 
кеңістіктерді абаттандыру жұ-
мысы жүріп жатыр. Биыл 150-ден 
астам аула мен қоғамдық кеңіс-
тікті (саябақтар, гүлзарлар, 
желекжолдар) абаттандырамыз. 
Олардың бәрі қала тұрғында-
рының бос уақытын жайлы әрі 
денсаулығына пайдалы күйде 
!ткізе алатын тартымды орын-
дар дың біріне айналады. Бірқатар 
аулалар мен қоғамдық кеңіс тік-
тердің құрылысымен таныстым. 
Мәселен, «Амман» және «Абылай 
хан» к!пірлерінің астында жаяу 
жүргіншілер !ткелдері ашылады. 
Олар Ақбұлақ !зенінің бойын-
дағы саябақ кластерімен жалға-
сады. Автотұрақ кеңістігі («Ала-

тау» СК-ға қарама-қарсы) жаяу 
жүргіншілер аймағына айналды, 
осылайша жаяу жүргіншілер 
үшін ыңғайлы болар бірыңғай 
тұжырымдама жасалды. Ал жа-
ғалау бойына спорт және ойын 
алаңдарын орнатамыз. Сонымен 
қатар Сәтбаев к!шесінде Қа-
жымұқан к!шесінен Петров к!-
шесіне дейінгі аралығы жаңар-
тылады. Онда демалуға арналған 
орындар, к!леңкелі шатырлар, 
ойын алаңдары, веложолдар 
және т.б. орнатылады. Сондай-ақ 
орталық жағалаудың тарихи 

к!шелері де (Желтоқсан, Бей-
бітшілік, Бұқарбай батыр к!ше-
лері) жаңартылады. Бұл жаңа-
дан абаттандырылған орын-
дарды осыған дейін ашылған 
орын дармен біріктіруге мүм-
кіндік береді. Осылайша, се-
руен деуге арналған үлкен ке-
ңістік құры лады. Абат тан-
дырумен қатар к!галдандыру 
мәселесіне де ерекше назар 
аударамыз. Биыл бір миллион 
жасыл желек отыр ғызуды жос-
парлап отырмыз», – деп жазды 
Жеңіс Қасымбек.

Парламент Сенатыны� 
Спикері Мәулен �шімбаев 
)збекстан Республикасы 
Олий Мажлисі Сенатыны� 
Т�ра�асы Танзила Нарбаева-
мен кездесті. 

:з с!зінде Мәулен +шімбаев 
парламентаралық байланысты 
одан әрі дамытуға мүдделі екенін 
айтты. Сондай-ақ ол екі елдің 
Мемлекет басшылары деңгейін-
дегі !зара сенімге негізделген 
сая си диалогтің қарқынына 
назар аударып, заң шығару ор-

ган дары арасындағы ынты-
мақтастықтың маңыздылығына 
тоқталды.

«Біздің елдеріміз – одақтас 
және стратегиялық серіктес мем-
лекеттер. Қазақстан мен :з-
бекстан арасындағы ынтымақтас-
тық бауырластыққа, !зара достық 
пен тату к!ршілікке, ғасырлар 
бойы қалыптасқан тарихи және 
мәдени байланыстарға табан 
тірейді. Сондай-ақ екіжақты 
қарым-қатынас біздің палаталар 
ара сындағы ынтымақтастық 
ж!ніндегі комиссия арқылы да 

белсенді дамып келеді. Бұл ко-
миссия – заң шығару қызметінде 
тәжірибе алмасуға және !зара 
диа логті дамытуға мүмкіндік бе-
ре тін тиімді алаң. Сонымен қатар 
біз алдағы уақытта Арал мәселесі 
бойынша да !збек әріп тес тері-
мізбен белсенді іс-қимыл ды жал-
ғастырамыз деп үміт тенеміз», – 
деді Мәулен +шімбаев.

Кездесу барысында !ңірлік 
ынтымақтастықты одан әрі 
кеңейту мәселесі де талқыланды.

Сонымен қатар Сенат Т!р-
а ғасы әріптесін :збекстанның 
бүкілхалықтық референдумды 
сәтті !ткізуімен құттықтады. 
Сондай-ақ Қазақстанда Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың бастамасымен қолға 
алынған реформаларды іске 
асыруды заңнамалық тұрғыдан 
қамтамасыз ету үшін жүргізілген 
жұмыстар ж!нінде айтты.

: з  к е з е г і н д е ,  Та н з и л а 
Нарбае ва Қазақстанда жүргізіліп 
жатқан саяси !згерістерді 
жоғары баға лады және екі ел 
Парламенттері депутаттарының 
бірлескен сын дарлы жұмысы 
Қазақстан мен :збекстанның 
стратегиялық !зара іс-қимылын 
нығайтуға ықпал ететініне сенім 
білдірді.

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ 
ЖАҢА ДЕҢГЕЙІ

Мәжіліс Т�ра�асы Ерлан 
"ошанов )збекстан Рес-
публикасыны� Олий Мә-
жіліс Сенатыны� т�ра�асы 
Танзила Нарбаевамен кез-
десті. )збекстан Сена ты-
ны� басшысы Астана�а Ор-
талы# Азия елдеріні� әйел-
дері диалогіне #атысу �шін 
келді.  

Кездесуде Ерлан Қошанов 
Танзила Нарбаеваға Орталық 
Азия елдері әйелдері диало-
гіндегі Қазақстан т!рағалы-
ғының басталуына арналған 
іс-шараға жеке қатысқаны үшін 
алғысын білдірді.

– Осы маңызды алаңды 
құрудың басы-қасында !зіңіздің 
болғаныңызды білемін. Ол 
әйелдердің !ңірдегі экономи-
калық және әлеуметтік !мірге 
араласуын кеңейтуге бағыт тал-
ған. Екі жылдан астам уақыт !тті. 
Қысқа мерзім ішінде диалог 
:збекстанда ғана емес, біздің 
!ңірдің барлық елінде жұмыс 
істей бастады. Қазақ станның 
диалогке т!рағалығы аясында 
бір лесіп жұмыс істейміз деген 
үміт теміз, – деді Мәжіліс 
Спикері. 

Тараптар гуманитарлық, 
білім беру, сауда және эконо-
микалық салалардағы ынты мақ-
тастықтың перспектива ларын 
талқылады. Ерлан Қошанов екі 
ел арасындағы ын тымақтастық-
ты одан әрі тереңдету үшін пар-

ламент ара лық ынтымақтастық-
тың әлеуе тін белсене пайда-
лануға ша қырды.

– Парламент Мәжілісі мен 
Олий Мәжілістің Заң шығару 
палатасы арасында Пар ла-
ментаралық ынтымақтастық 
кеңесі құрылған. Біз үшін екі-
жақты кездесулер тәжірибесін 
жандандырып, заң шығару тә-
жірибесін зерделеу бойынша 
тиісті комитеттер деңгейінде 
!зара сапарлар алмасудың, 
елдеріміз арасындағы ынты мақ-
тастықтың құқықтық базасын 
кеңейту бойынша бірлескен 
жұмыстың маңызы зор, – деді 
Мәжіліс Т!рағасы.

:з кезегінде Танзила Нар-
баева Қазақстанның ірі халық-
аралық іс-шаралардың орта-
лығына айналғанын атап !тті, 

сондай-ақ қазақстандықтарды 
Президент және Парламент 
сайлауларының сәтті !туімен 
құттықтады.

– Саяси жүйенің толық 
жаңғыруы Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың реформа-
ларын Қазақстан халқы белсене 
қолдап отырғанын к!рсете-
ді, – деді :збекстан Сенатының 
т!рағасы.

Сонымен қатар тараптар екі 
ел Парламенттері депутат тары-
ның қатысуымен !тетін алдағы 
іс-шаралардың күн тәртібін 
талқылады. Олардың қа тарында 
2024 жылы Самар қандта Ор-
талық Азия мемле кеттерінің 
екін ші парла мен тара лық фору-
мын !ткізу, Қа зақстан мен 
:збекстан әйел дерінің бизнес-
форумын ұйымдастыру бар.

БАҒАНЫ ТҰРАҚТАНДЫРУДЫҢ 
ТЕТІГІ БАР МА?

Кеше Мәжілісте вице-
спикер Альберт Рауды� 
т�ра�алы�ымен 8кімет са-
�аты  �тті. «"ант  #ызыл ша-
сы �ндірісін 'л�айту, же-
міс-к�к�ніс �німдері им-
пор тын алмастыру, оларды 
��деу және са#тау мәсе ле-
лері» та#ырыбы бойынша 
Ауыл шаруашылы�ы ми-
нис трі Ербол "араш�кеев 
баян дама жасады. 

Мемлекет басшысы сәуір-
дегі еліміздің әлеуметтік-эко-
номикалық дамуына арналған 
кеңейтілген кеңесте соңғы 15 
жылда азық-түлік бағасының 
бұрын-соңды болмаған !сімі 
байқалғанын атап !ткен бола-
тын. Мәжіліс Т!рағасының 
орынбасары Альберт Раудың 
айтуынша, биыл ақпанда 
инфляция 21,3 пайызды құрап, 
ша рықтау шегіне жеткен. 
Соны мен бірге к!рсетілген 
мер зімде жылдық есеппен ал-
ғанда жаңа піскен к!к!ністер 
27,9 пайызға қымбаттаған.

– +леуметтік маңызы бар 
азық-түлік тауарларының ба-
ғасын ұстап тұру бойынша 
Үкімет пен әкімдіктер қабылдап 
жатқан шаралар нәтиже бермей 
отыр. Оған қоса, баға тұрақсыз-
дығы жиі туындайды. Бұл жағ-
дайдан шығудың бірден-бір 
жолы – отандық азық-түлік 
!н дірісін дамыту, жеміс-к!к!-

ніс !німдерімен, соның ішінде 
қантпен елді толық қамтамасыз 
ету, – деді палата вице-спикері. 

Ауыл шаруашылығы ми-
нистрінің мәліметінше, 2022 
жылы 8,7 млрд теңгеге қуат-
тылығы 21,7 мың тонна жеміс-
тер мен к!к!ністер !ндіретін 15 
инвестициялық жоба іске асы-
рылған.

– Соңғы 3 жылда к!к!ніс 
дақылдарының егіс алаңдары 
10,5 мың гектарға ұлғайды. 
Олар 2022 жылдың қорытын-
дысы бойынша, 169,7 мың 
гектарды құрады. Мемлекет 
басшысының тапсырмасына 
сәйкес, қант қызылшасының 
егіс алаңдарын кеңейту, жаңа 
суармалы жерлер мен су үнем-
дейтін технологияларды енгізу, 
тұқым шаруашылығын дамыту-
ды, сондай-ақ жаңа иннова-
циялық зауыт салуды к!здейтін 
2026 жылға дейін қант саласын 
дамыту ж!ніндегі кешенді 
жоспар әзірленіп, бекітілді, – 
деді министр.

Е.Қараш!кеев қант қызыл-
шасынан қанттың ішкі қажет-
тілігінің 43 пайызын қамтама-
сыз ету үшін оңтүстік !ңірлерде 
2026 жылға қарай егіс алаңын 
38 мың гектарға дейін ұлғайту 
жоспарланғанын айтты. 

Мәжілістің Аграрлық мәсе-
лелер комитетінің т!рағасы 
Серік Егізбаев саладағы олқы-
лықтарды сынға алып, Үкіметке 

статистикалық деректердің 
анықтығын қамтамасыз ету 
үшін мәліметтерді жинау мен 
есепке алу жолдарын қайта 
қарау қажеттігіне назар ау-
дарды.

– Үкімет 2022 жылы жалпы 
бюджеті 495 млрд теңгеге қант 
саласын дамытудың кешенді 
жоспарын қабылдады. Былтыр 
3,6 млрд теңге субсидия иге-
рілді, биыл 14,1 млрд теңге 
б! лінді. Алайда осындай қо-
мақ ты мемлекеттік қолдауға 
қарамастан, даму үрдісі баяу 
екенін к!рсетіп отыр. Мысалы, 
егер 2020 жылы отандық 
шикізат негізінде ішкі сұраныс 
9 пайыз қамтамасыз етілген 
болса, ол 2021 жылы – 7 пайыз-
ға, ал 2022 жылы – 6 пайызға 
т!мендеді. Осылайша, ақшаны 
к!бірек игереміз, !німді азырақ 
аламыз, – деді С.Егізбаев.

Комитет т!рағасы Үкіметке 
айтылған проблемалар мен 
ұсыныстарды ескере отырып, 
саланы дамыту стратегиясы 
бойынша шұғыл әрі жүйелі 
шаралар қабылдауды ұсынды.

Депутаттар импортты ал-
мас тыру, жеміс-к!к!ніс !нім-
дерін !ңдеу және сақтау бойын-
ша түйткілді мәселелерді қоз-
ғап, құзырлы мемлекеттік ор-
гандар !кілдеріне сауалдарын 
қойды. Жиында айтылған ұсы-
ныстар Үкіметке ресми жол-
данатын болады.
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МОНОҚАЛАЛАР 
МӘСЕЛЕСІНЕ МӘН БЕРІЛЕДІ

АУА ЛАСТАНУЫНЫҢ 
АЛДЫН АЛУ ҚАЖЕТ

�ткен аптада «AMANAT» 
партиясы жанында�ы Пар-
тиялы� ба�ылау комитеті-
ні� және ��ірлік даму ж�-
нін дегі республикалы� 
ке�ес ті� м�шелері �ос-
танай об лысыны� Ар�алы� 
�ала сына барды. 

Мәжілістегі «AMANAT» 
пар тиясы депутаттық фрак-
циясының мүшелері Павел 
Казанцев, Екатерина Смыш-
ляева, Берік Бейсенғалиев, 
Юлия Кучинская аймақ тұр-
ғын дарымен кездесті. Олар 
жылу желілерін, сумен жабдық-
тау жүйесін қайта жабдықтау, 
жол  дарды ж/ндеу және жергі-
лікті ЖЭО-ны жаңғырту жұмы-
сы ның барысымен танысты.

Партиялық бақылау коми-
тетінің т/рағасы, Мәжіліс де-
путаты Павел Казанцев атап 
/ткендей, ЖЭО-да партиялық 
бақылау бекеті ашылып, ама-
наттықтар нысанды апта сайын 
тексеріп тұрады.

«2ткен жылыту маусы мы-
ның, әсіресе жекелеген /ңір-
лерде қаншалықты қиын болға-
нын бәріміз білеміз. 3бден ес-
кірген энергетикалық инфра-
құры лым /з мүмкінді гінің ше-
гінде жұмыс істеп жа тыр. Ком-
му налдық желілердің тозығы 
жет кендіктен, ауыр апаттар 
барлық дерлік аймақта болуда. 
Сондықтан ЖЭО-ны реконс-
трук циялау кезінде анықталған 
барлық кемшілікті жоюға қа-
тыс ты жұмысты уа қытылы және 
сапалы орындау мәселесі 
«AMANAT» партия сының 
тұрақты бақылауында болады. 
Біз биыл қыркүйек айының 
соңына дейін Арқалық қаласын-
дағы ЖЭО-ның ж/н деу жұмы-
сын аяқтау үшін барлық шараны 
қабылдауды қамтамасыз етуіміз 
керек», – деді ол.

Павел Казанцев қазір Мә-
жіліс депутаттарының жұ-
мысында электр энер гетикасы 
нарығын дамытудың жаңа мо-
делін әзірлеуге, салаға қосымша 
инвестициялар тартуға және 
барлық субъекті жұмысының 
ашықтығын қамтамасыз етуге 
мүмкіндік беретін электр энер-
гетикасына қатысты 3 заң 
жобасы бар екенін айтты.

Сонымен қатар аманат-
тықтар Арқалық қаласының 
кейбір жылу желілерін ауыс-

тыру жұмысының барысымен 
танысты. Жергілікті әкімдікте 
айтылғандай, Ш.Жәнібек 
к/шесі бойындағы ұзындығы 
7,2 шақырым болатын жылу 
желісін тарту жұмысы осы 
жыл  дың қазан айына дейін 
аяқталады.

Осы күні партиялықтар Ар-
қалық пен Державинск қа-
лалары арасындағы автожол дың 
ж/ндеу жұмысы барысын тек-
серді. «AMANAT» жанын дағы 
2ңірлік даму ж/ніндегі рес-
публикалық кеңестің т/ра ғасы, 
Мәжіліс депутаты Берік Бейсен-
ғалиевтің айтуынша, бұл мәселе 
партияның сай лауал ды уәделе рі 
аясында шешіліп, ж/ндеуге 
2,5 млрд теңге б/лінеді.

«Біз Қостанай облысындағы 
Арқалық және Ақмола облы-
сына қарасты Державинск 
қалалары арасындағы тасжол 
туралы айтып отырмыз. Трас-
саның бойы жанданған, аймақ 
тұрғындары осы жолмен елор-
даға қатынайды. Державинскі-
ге жету үшін кейбір жүргізуші-
лер қара жолымен айналып 
/туге мәжбүр болды. Енді 
Қостанай облысы тарапынан 
биыл 38 шақырым жол ж/н-
деледі, оның 24 шақырымы 
аяқ талды. Ақ мола облысы 
тара пынан 36 шақырым тас-
жолды ж/ндеу жалғасуда, жыл 
соңына дейін барлығы 74 ша-
қы рым жол қайта жаңарты-
лады», – деді халық қалаулысы.

Аманаттықтар облыс ор-
талығынан 450 шақырым жерде 
орналасқан Амангелді ауда-
нының Қарынсалды ауылының 
тұрғындарымен де кездесті. 
Ауылда тек 140 адам тұрады, 
олар интернеттің жоғына, ұялы 
байланыс сапасының т/мен-
дігіне және жол сапасының 
нашарлығына шағымданды.

«Менің жеке шаруашы-
лығым, техникаларым бар, 
қарамағымда біраз адам жал-
дамалы жұмыс істейді. Бірақ 
адамдар бұл жерден к/шіп 
жатыр, жол да, интернет те жоқ. 
Қыста, к/ктемде қалаға жету 
қиямет-қайым. Ауылда қарттар 
ғана қалады, к/п ұзамай мұнда 
жұмыс істейтін ешкім қалмай-
ды. Жастарды ауылға тарта 
алсақ қой», – дейді фермер 
Серік Оразаев.

«AMANAT» партиясы жа-
нындағы Экономика, цифр-

ландыру және инновацияларды 
дамыту мәселелері ж/ніндегі 
республикалық кеңестің т/-
рағасы, Мәжіліс депутаты Ека-
терина Смышляева интернет 
тек қала тұрғындары үшін емес, 
шағын ауылдар үшін де қол-
жетімді болуы тиіс екенін атап 
/тті.

«Халық санына қарамастан 
инфрақұрылым дамуы тиіс. 
Сондықтан жақында KazSat-2 
байланыс спутнигінің қызмет 
ету мерзімі ұзартылды. Басты 
мақсат – әлеуметтік маңызы 
бар нысандарды жаһандық 
желіге қолжетімді ету. Бола-
шақ та әр үйге интернеттің 
қосы луын қарастырамыз», –
деді ол.

Арқалық қаласына қарасты 
Ашутасты ауылында партия-
лықтар «Арқалық ауылшаруа-
шылық тәжірибе стансасы» 
ЖШС ұжымымен кездесті. 
Фермерлер инфрақұрылымды 
дамытудың қолға алынуы, жол 
салынуы сияқты басқа да оң 
істердің атқарылып жатқанына 
қарамастан жастар жұмыссыз 
қалғандықтан, ауылдан кетіп 
жатқанына алаңдайды. Осы 
орайда аманаттықтар ауыл 
шаруашылығын қолдау пар-
тияның сайлауалды бағдар-
ламасының негізгі басымдық-
тарының бірі екенін атап /тті. 
Алдағы бес жылда «AMANAT» 
аграрлық саланы субсидиялау 
жүйесін жақсартуға, жемш/п 
/ндірісін дамытуға, сондай-ақ 
бүкіл /ндіріс тізбегі бойынша 
мал шаруашылығының қор-
даланған проблемаларын ше-
шуге ықпал ететін болады.

Одан әрі Мәжіліс депутат-
тары /ңірдің партиялық акти-
вінің отырысын /ткізді. Халық 
қалаулылары Парламент жұ-
мысының /зекті бағыттары мен 
партиялық жобаларды іске 
асыру туралы айтып берді.

Еске сала кетейік, бұған 
дейін «AMANAT» республика-
лық сайлауалды штабы мүше-
лерінің Арқалық қаласының 
тұрғындарымен кездесуі бары-
сында партия Т/рағасы Ерлан 
Қошанов моноқаланы дамыту 
үшін Үкімет кешенді жоспар 
әзірлейтінін айтқан еді. Құ-
жаттың іске асырылуына қо-
ғамдық бақылау жүргізуді 
«AMANAT» партиясы қам-
тамасыз етеді.

 «AMANAT» партиясы 
жанында�ы Экологиялы� 
ке�есті� кезекті отыры-
сында �орша�ан ортаны 
�ор�ау  мәселесіне �атысты 
сайлауалды уәделерді� 
орындалу барысы тал-
�ыланды. 

Экология және табиғи 
ресурстар вице-министрі 
Досбол Бекмағамбетов кеңес 
мүшелерін партияның эколо-
гия саласындағы сайлауалды 
бағдарламасын жүзеге асыру 
ж/ніндегі шаралар туралы 
хабардар етті.

«К/карал б/геті бұзылған 
жағдайда Кіші Арал теңізі 27 
млрд текше метр судан айы-
рылады. Былтыр қыркүйекте 
жобалық-сметалық құжаттама 
бойынша оң қорытынды шы-
ғарылды. Сметаның жалпы 
құны шамамен 4,5 млрд теңгені 
құрайды. Ал ауа сапасын жақ-
сарту мәселесіне келетін бол-
сақ, 2027 жылға дейін 89 ірі 
/нер кәсіптік кәсіпорында шы-
ғарындыны бақылаудың авто-
маттандырылған жүйесін 
орнату жоспарлануда. Бүгінде 
оның 15-не БАЖ орнатылып 
қойды», – деді ол.

Сондай-ақ вице-министр 
5 жылда 2 млрд түп ағаш егу 
үшін биыл 400 млн түп ағаш 

отырғызу жоспарланғанын, 
оның 107 миллионы егіліп қой-
ғанын жет кізді.

Алайда ауа сапасын жақ-
сарту және атмосфераға тарап 
жатқан зиянды шығарындыны 
азайту жұмысы кеңес мүше-
лерін ерекше алаңдатып отыр. 
Еліміздегі барлық шығарын-
дының жартысы «Арселор 
Миттал Теміртау» АҚ-ға тиесілі. 
Соған байланысты партия-
лықтар Теміртау қаласындағы 
экологияның жай-күйін жеке 
талқылады.

«Табиғатты қорғау іс-ша-
ралары жыл сайын орын дал-
майды. Екі жылу-электр ор-
талығының да жағдайы нашар. 
Бұған қоса, қала тұрғындары 
бес жыл қатарынан жылу тап-
шылығын сезініп отыр. Тұрғын 
үйлерге толыққанды жылу 

берілмейді. Жылыту маусы-
мындағы апаттар мен ыстық 
судың жүйелі түрде берілмеуі 
теміртаулықтар үшін әдетті 
жағдайға айналды», – деді 
кеңес т/рағасы,  Мәжіліс 
депутаты Бауыржан Смағұлов.

Осы айда Мәжілістегі Эко-
логия мәселелері және таби-
ғатты пайдалану комитеті Те-
міртау қаласында кеңейтілген 
к/шпелі отырыс /ткізген еді. 
Бұл ретте кеңес мүшесі, Мә-
жіліс депутаты Сергей Поно-
марев «Арселор Миттал» ком-
паниясы шығарындыны азайту 
ж/ніндегі міндеттемені орын-
дамай отырғанын алға тартты.

«Арселор Миттал Теміртау» 
Қазақстанның /неркәсіп тә-
жіндегі иісі қолқаны қабатын 
асыл тас іспетті. Цехта да, қа-
лада да кеуде керіп тыныс алу 
мүмкін емес. Теміртау – тыныс 
алу жолдарының және онко-
логиялық аурулардың деңгейі 
бойынша ұзақ уақыттан бері 
к/ш бастап тұр. Зейнет жасы 63 
болғанымен, кеншілердің бәрі 
бірдей бұл жасқа жете бермейді. 
«Арселор Миттал Теміртау» 
кокс пешін ондаған жыл бойы 
күрделі ж/ндеуден /ткізбей 
келеді. К/мір /ндірілетін шах-
таларды бірінен соң бірін тауы-
сып, кейін қараусыз қалдырады. 
Зауыт қуаты кеміп барады. 

2нім де аз шығарылады. Сапа-
сы да т/мендеп кетті. Соның 
салдарынан еуропалық алып-
тармен бәсекеге түсе алмай 
отыр. Айтпақшы, Экология 
және табиғи ресурстар ми-
нистр лігі комбинатқа 5 млрд 
теңге айыппұл салды. Алайда 
бюджетке әлі қаражат түскен 
жоқ», – деді ол.

Кеңес мүшелері айыппұл 
т/леуден түскен қаражат рес-
публикалық бюджетке емес, 
жергілікті бюджетке түсуі тиіс 
екеніне назар аударды. Депутат-
тарға Бюджет кодексіне тиісті 
/згерту енгізу ж/нінде ұсыныс 
жасалды.

2з кезегінде кеңес мүшесі, 
KazWaste қауымдастығының 
басқарма т/рағасы Шынболат 
Байқұлов «Жасыл даму» кәдеге 
жарату алымының жаңа опера-

торының ұсынысын сынға 
алды.

«Экологиялық кодексте қал-
дықтарды қайта /ңдеуші кә сіп-
орындарды материал дық-
техникалық жарақтандыру 
туралы норма бар. «Жасыл 
даму» бұл қаражатты екінші 
деңгейдегі банктер арқылы 
беруді к/здеп отыр. Біз бұған 
түбегейлі қарсымыз. Себебі 
«Жасыл даму» қаражатты олар-
ға 1 пайыз жылдық м/лшер ле-
мемен б/лсе, банктер оған 5-6 
пайыз қосады. Ақыр-соңында 
бұл қаражатты біз 7-8 пайыз 
жыл дық м/лшерлемемен ала-
мыз. Аталған сала үшін бұл /те 
к/п пайыздық м/лшерлеме. 
Сонымен қатар қоқыс шығару 
тарифі енді ғана жоғарылай 
бастады. Бизнестің тиімділігі 
енді-енді сезілуде. «Жасыл да-
мумен» делдалсыз жұмыс іс теу-
ге мүмкіндік беруді сұрай мыз. 
Олар үшін штат санын ұлғайтып, 
лицензия алудан г/рі жауапкер-
шілікті банктерге арта салған 
жеңіл болып отыр», – деді ол.

Кеңес т/рағасы Мәжіліс 
депутаттары қалдықтарды қай-
та /ңдеушілерге банктер ар-
қылы қаржы б/луге қарсы 
екенін атап /тіп, балама қаржы 
операторын табуды ұсынды.

Ал кеңес мүшесі Дархан 
Сариев жасыл желекті күтіп 

ұстау ережелеріне бірқатар 
түзету енгізу туралы ұсыныс 
жасады. Атап айтқанда, ол елді 
мекендерді к/галдандыру жұ-
мысын жақсартуға және құры-
лымдауға мүмкіндік беретін 
тұжырымдамалық аппаратты 
тіркеуді ұсынды.

Айта кетейік, партияның 
«Халықпен бірге!» сайлауалды 
бағдарламасы аясында ең лас-
танған елді мекенде кәсіпорын-
ның ауаны ластау нормативтерін 
40%-ға дейін т/мендету к/з-
деліп отыр. Сонымен қатар 
2027 жылға қарай су балансын 
сақтау үшін 14 жаңа су қоймасы 
салынып, 16 жұмыс істеп тұрған 
су қоймасы қайта жаңартылады. 
Ал экологиялық және санитар-
лық талаптарға сәйкес келетін 
қоқыс полигондарының үлесі 
үш есе ұлғайтылады.

Дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ



САРАП
№68 (4316) 

20 МАУСЫМ 2023 СЕЙСЕНБІ 5

Облыстың жыл басынан бергі 
бес айдағы әлеуметтік-эконо-
микалық даму қарқынын тілге 
тиек еткен �ңір басшысы баян-
дамасын әуелі макроэ кономи-
калық к�рсеткіштерден бастады.  
Былтыр жалпы �ңірлік �нім 14,1 
триллион теңгені, ал респуб ли-
каның жалпы ішкі �німіндегі 

облыс экономикасының үлесі 13,7 
пайызды құрап отыр. Сонымен 
бірге �неркәсіпті дамытудағы ат-
қарылған шаруалардың нәтижесі 
байқалады. Мәселен, елдегі ең 
алғашқы ірі инвестициялық жо-
балар Атырау облысында жүзеге 
асырылыпты.

Былтыр қаңтар-мамыр айла-
рында �ңірдегі �неркәсiп �нiмiнің 
к�лемi былтырмен салыстырғанда 
5,8 пайызға �сіп, 4,6 триллион 
теңгені құрапты. Оның ішінде 4,3 

триллион теңге тау-кен �нер-
кәсiбiне тиесілі. Ал �ңдеу �нер-
кәсібі 290,5 миллиард теңгеге 
дейін �скен. Сондай-ақ соңғы бес 
айдың �зінде ғана 22,4  миллион 
тонна мұнай, 11,5  миллиард тек-
ше метр ілеспе мұнай газы �н-
дiрілген екен. Бұл дегеніңіз, рес-
пуб лика бойынша барлық �нер-
кәсіптің 24,5 пайызы Атырау об-
лысына тиесілі екенін к�рсетіп 
отыр. 

Бұдан кейін инвестициялық 
жобалар туралы жеткізген аймақ 
басшысы:

«Атырау �ңірі инвестиция 
к�здерін тарту жағынан респуб-
лика бойынша бірінші орында 
тұр. Жүйелі жұмыстың нәтиже-
сінде жыл басынан бері негізгі 
капи талға салынған инвестиция-
лар к�лемі 6,7 пайызға артып, 1,1 
триллион теңгені құрады. Оның 
ішінде сыртқы инвестиция 474,3 
миллиард, ал ішкі инвестиция 
665,2 миллиард теңгеге жетті. 
Жалпы, елімізге тартылған жалпы 
инвестицияның 22,5 пайызы 
Атырау аймағының үлесіне тиіп 
отыр. 2021-2025 жылдарға ар-
налған кәсіпкерлікті дамыту ж�-
ніндегі Ұлттық жоба бойынша 
биыл бюджеттен 9,4 миллиард 
теңге қаражат б�лініп, қазір несие 
сомасы 20,9 миллиард теңге бо-
латын 208 жоба қолдау тапты», – 
деді Серік Жамбылұлы.

Биыл бірыңғай индустрия-
ландыру картасы аясында тағы да 
үш жобаны іске қосу жоспарла-
ныпты. Осылайша, облыста бас-
аяғы 207 жұмыс орны ашылмақ. 
Одан б�лек, бизнеске қолайлы 
орта қалыптастырылып, ынталан-
дыру шаралары да жүйелі қолға 
алынуда. 

Облыс әкімінің айтуынша, 
�ңірдегі �ндіріс орындарын бір 
жерге шоғырландыру к�зделген. 
Ол үшін Атырау қаласында шағын 

�неркәсіптік аймақ құру жоспарға 
енген. Мұндай тәжірибе �ңірдегі 
�ңдеу �неркәсібін, оның ішінде 
мұнай-химия саласын дамытып, 
орта бизнестің инвестициялық 
жобаларын іске асыруға септігін 
тигізе алады. Қазір Атырау қаласы 
аумағынан 22 гектарды құрайтын 
�ндірістік жер телімі б�лініп, 
шағын аймаққа орналастыры ла-
тын жобаларды айқындау бойын-
ша кешенді жұмыстар қолға 
алынған.

<ңірдің  инвестициялық 
әлеуеті �те зор. Сондықтан облыс 
әкімдігі инвесторларды тарту жұ-
мыстарын одан әрі жалғас тыруды 
к�здеп отыр. <йткені әрбір тар-
тылған инвестиция мен іске асы-
рылған жобаның артында жаңа 
жұмыс орындары тұр. Бұл алдағы 
уақытта аймақтағы жұмыс сыз ха-
лықтың азаюына мүмкіндік 
береді. 

Атырау �ңірінің климаты ауыл 
шаруашылығын дамытуға қолай-
сыз. Дегенмен бұл саланы одан әрі 
�ркендету үшін �ңірде бірқатар 
жүйелі шара қабылданыпты. 
Нәтижесінде, биыл жылыжайлар 
к�лемі 30, ал су үнемдеу техноло-
гия лар алқабы 4,8 мың гектарға 
дейін ұлғайған. Мал азығын да-
йындау к�лемін арттыру да об-
лыстың алға қойған мақсаты. Ол 
үшін облыс әкімдігі былтыр мал 
азығына берілетін субсидия к�-
лемін �сірген.  

«Балық �ңдеу және одан 
дайын �нім шығару – Атырау эко-
номикасында маңызды р�л ат-
қаратын сала. Жергілікті кәсіп-
орындар 200 тоннадай балық 
�сірді. Қазір облыста балықты 
�сіруге және оны �ңдеуге ден 
қойып отырмыз. 2025 жылға дейін 
қолдан �сірілетін балықтың к�-
лемі 7 мың тоннаға дейін жетеді 
деп жоспарлап отырмыз. Ал терең 
�ңделетін балық к�лемі 8 мың 

тоннаға дейін жетеді деген болжам 
бар»,  – деді Серік Шәпкенов. 

<ңірдің маңызды мәселе ле-
рінің бірі – инфрақұрылымды 
жаңғырту және олардың қуатын 
арттыру. Бүгінде Атырау облысы 
тұрғындарының �мір сүру сапа-
сын жақсарту үшін инженерлік-
инфрақұрылым жүйелі дамып 
келеді. Облыстағы 2 қала және 132 
ауылдық елді мекен таза ауызсу-
мен қамтылса, 2 қала және 135 
ауыл газға қосылған. 

Аймақтың к�лік инфра құ-
рылымын дамытуға да барынша 
ден қойылған. Биыл облыстың 
к�лік инфрақұрылымын да-
мытуға 55,2 миллиард теңге б�-
лініп, 41 елді мекенде 172 ша қы-
рым авто мобиль жолын ж�ндеу 
жоспар ланып отыр. Халықты 
қол жетімді тұрғын үй мен қам та-
ма  сыз ету де аймақтағы аса 
маңыз ды әлеумет тік міндеттің 
бірі не жатады. Осылай деген об-
лыс әкімі �ңірдегі 29 437 тұр ғын 
үйге мұқтаж адам ның қажетін 
�теу үшін к�пқабатты тұрғын үй 
құ рылысына к�ңіл б� лінгенін 
жеткізді. Бұдан б�лек, халықты 
тұрғын үймен қамтама сыз етудің 

қосымша тетіктері қол данылып 
жатыр.

<ңір басшысы білім беру, 
денсаулық сақтау, спорт және 
мәдениет саласында да серпін 
берер кешенді шаралар к�п екенін 
атап �тті. Сондай-ақ �ңір бас-
шысы экология мәселесі де �зекті 
болып отырғанын жасырмады.

«Атырау қаласы үшін экология 
мәселесі �те �зекті. Негізгі лас-
таушы к�здері – «Тухлая балка» 
булану алаңы, «Квадрат» булану 
алаңы, тұрмыстық қалдықтар 
полигоны, Атырау мұнай �ңдеу 
зауыты. Сондықтан біз экология-
лық ахуалды жақсартып, табиғи 
ресурстарды тиімді пайдалану 
үшін жүйелі шараларды қабыл-
дадық», – деді.  Бұл орайда �ңірдің 
экологиясына зерттеу жұмыстары 
жүргізіліп, ауа ластануының ал-
дын алу шаралары қабылданып 
келеді. 

Мәселен, келер жылы Атырау 
қаласында Ботаникалық саябақ-
тың құрылысы басталады. Жасыл 
желек аймақтың ажары ғана емес, 
ауаның ластануын алдын алады. 
Eкімдіктің жоспары тиімді жүзеге 
асса, әлеуеті артқан мұнайлы �ңір 
халқының тұрмысы түзелмек.
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Жадыра МҮСІЛІМ 

МҰНАЙЛЫ ӨЛКЕДЕ 
ӨНЕРКӘСІПТІК АЙМАҚ ҚҰРЫЛАДЫ

БЮДЖЕТ ИГЕРУДЕ БЫЛЫҚ КӨП
Елімізде бюджетті иге-

ріл меуі және �тымсыз ж�м-
салуы тарихи рекордтар�а 
жетті. Б�рна�ы жылдары б�л 
та�ырып турасында к�п ай-
тылды. Мәселеге а�парат 
��ралдары мен сарапшылар 
назар аударуды �ойып кет ке-
німен, ол т$бегейлі жойыл ды 
деуге келмейді. %кіметті, 
әкімдерді �аржылы� «тәр-
тібі» жа�сар�ан жо�. Кері сін-
ше, ушы�ып барады. Б�рын 
игерілмеген не талан-тараж 
бол�ан бірнеше ж$з миллиард 
теге туралы с�з �оз�алатын. 
Енді б�л сома 1 триллион 
тегеге жетті.  

ҚАРЖЫ САЛАСЫН ЗОР 
«ЭПИДЕМИЯ» ЖАЙЛАДЫ

Шенеуніктер игерілмеген қар-
жыны �зге бағдарламалар мен 
жобаларға бірнеше рет қайта ба-
ғыттаған. С�йтіп, 1 жылда рес пу-
бликалық бюджетке 8 рет түзету 
және бір рет нақтылау енгізілген. 
Салдарынан қаражаттың қайда 
жұмсалғанын мемлекеттік ауди-
торлар да таба алмай қалғанға 
ұқ сайды. Бұл бір құрық бойлат-
пайтын сұмдық қулық болып тұр. 
Нәтижесінде, құзырлы органдар 
әрі-бері тексеріп, сайда саны, 
құмда ізі қалмаған миллиардтар 
үшін бар-жоғы 6 қылмыстық іс 
қозғауға жарайтын материал 
тапқан к�рінеді. 

Премьер-Министрдің орын-
басары – Қаржы министрі Ерұлан 
Жамаубаевтың айтуынша, бюджет 
қаражатын игермегені және нә ти-
же к�рсеткіштеріне қол жет кіз-
бегені үшін 2022 жыл қорытын-
дысында орталық және жергілікті 
мемлекеттік органдардың 113 
қыз меткері тәртіптік жазаға тар-
тылыпты.

Бірақ Үкімет бюджет қара-
жатын тиімсіз игеру немесе игере 
алмауға қатысты айыптарды мо-
йындамады. Керісінше, бұдан тек 
«жақсылық» к�ріп отыр. 

– Шынында, 2022 жылы рес-
пуб ликалық бюджетті сегіз рет 
түзеттік. Жалпы, бұл процедуралар 

бюджеттік мониторинг қоры-
тындысы бойынша жыл бойы 
біркелкі жүзеге асырылды. Осы-
лайша, бюджет қаражатын жедел 
басқару мақсатында Үкімет заң-
мен бекітілген құралды дұрыс 
пайдаланды деп есептейміз, – 
деді Үкімет басшысының қара-
жатқа жауапты орынбасары 
Е.Жамаубаев.

Сарапшылар миллиардтаған 
теңгені байқатпай жымқырудың 
мың сан схемасы іске қосылға-
нына назар аудартып жүр. Соның 
бірін таяуда Жоғары аудиторлық 
палатаның т�райымы Наталья 
Годунова жайып салды. 

– Бюджеттік қаражаттарды 
ұтымсыз, орынсыз шығындау 
к�п теген мердігерлер мен жет-
кізушілер арқылы жүзеге асыры-
лады. Бұл схема барған сайын кең 
таралып жатыр. <йткені бюд-
жеттік деңгейде барлығы ана-
ғұрлым айқын бола түсті, тиісінше 
бұл �рісте талан-тараж ету де 
қиындады. Мәселен, 4 жыл бұрын 
ғана біз жобалау-сметалық құ-
жаттамалардағы сома 30 пайызға 
дейін асыра к�рсетілетінін анық-
тадық және салдарынан бір жылда 
мемлекетке келген шығынды 
1 триллион теңгеге бағалағанбыз. 

Ал бүгінде жобалардың күрт қым-
баттауы «эпидемияға» айналды. 
Мұны құрылыс материалдары 
бағасының к�терілуі, жоғарғы 
инфляциямен байланыстырады. 
Салдарынан жобалар бірнеше 
триллион теңгеге �сіп шыға ке-
леді, – деді Жоғары аудиторлық 
палатаның басшысы.

Оның байламынша, ұстаған-
ның қолында, тістегеннің ау-
зында кеткен сол бюджет қа-
ражаты тіпті Қазақстандағы 
апатты және үш ауысымды мек-
тептер пробле масын түбегейлі 
шешуге жететін еді. Алайда билік 
оған қаражат таппай, мәселені 
шешудің үнемі кейінгі қалдыры-
лып келе жат қанын Н.Годунова 
ашық айтты. 

Оның пікірінше, сол қаржыға 
республикадағы барлық тозығы 
жеткен жылу электр орталығымен 
және жылу желісін реконс трук-
циялап шығуға болатын еді. Оның 
орнынан шенділер ЖЭО-лардағы 
жарылыстардың ауыр салдар-
ларымен айқасып, «ерлік» к�р-
сетіп әлек. Еліміздің бас аудиторы 
елдегі жылу, электр жүйелері күй-
реу қарсаңында тұрғанын қаперге 
салды. Үкіметті бұл селк еткізбесе, 
басқа не дүр сілкіндіретіні белгісіз. 

СУБВЕНЦИЯ –
 ЖАУАПКЕРШІЛІКТЕН 

ЖАЛТАРУ ҚҰРАЛЫ
Жоғары аудиторлық палата 

т� райымы орталық және жер-
гілікті биліктің тағы бір пайдасыз 
ісіне назар аударды. Ол былай 
жобалау-сметалық құжаттама 
(ЖСҚ) әзірленеді, оны дайын-
дауға қыруар қаржы шығын-
далады. Бірақ жоба іске асырыл-
майды: мектеп, аурухана, емхана, 
спорт кешені, к�пір және басқа да 
әлеуметтік нысан салынбайды. 
Ақыры, жобаның мерзімі аяқ-
талады. Жаңа келген шенеунік 
бюджеттен қомақты ақша жұмсап, 
жаңа жобалық-сметалық құжат-
тама әзірлеуге кіріседі.

«Қынжылтатыны сол, біз жо-
балық-сметалық құжаттаманы 
ешқашан толық қаржыландыру 
мүмкін емес. Мысалы, 2017–2021 
жылдары жалпы құны 5,9 мил-
лиард теңге тұратын 292 жобалық-
сметалық құжатты іске асыру 
мүм кін болмады. Қорыта айт-
қанда, мемлекеттік органдар к�р-
пеге қарай к�сілуге, соның ішінде 
шектеулі ресурстарды ысырап 
етпей, ұқыпты, ұтымды жұмсап, 
бәріне жеткізуге үйрене алмады. 
Сондықтан биліктің салалық сая-

саттарды жүзеге асыруда бірізділік 
пен приоритезацияға, яғни елге 
қажетті басымдықтарды дұрыс 
таңдап, соларға к�ңіл б�лгені 
қажет», – деп түйді Н.Годунова.

Жалпы, Үкіметтің тірлігін 
түсіну қиын. Былтыр жалпыха-
лықтық референдумда қабыл-
данған Конституцияға түзетулер 
нәтижесінде Есеп комитетінің 
орнына Жоғары аудиторлық па-
лата құрылғаны мәлім. Содан са-
рапшылар оның тек атауы ғана 
�згермей, құзыры да тегеурінді 
еті лер деп күткен. Бұл үміт әзірге 
ақ талмай тұр. Мысалы, палата ау-
 ди торлары әр меморганның және 
әкімдіктің бюджетті игеру, жұм сау 
тиімділігін мұқият тек серіп, ел 
қаржысын ханталапай етушілердің 
табанына тас қоюы тиіс.

Алайда енді палатаның мүм-
кіндіктері тіптен шектелгені мә-
лім болды. Бұған қатысты палата 
басшысы Н.Годунова депутаттарға 
мұң шақты. Нақтылағанда, орта-
лық мемлекеттік органдар әрбір 
саланы �зара б�лісіп алған. Демек, 
жетекшілік ететін бағыттарындағы 
жұмыстарды, �ркендеуді үйлес-
тіріп отыруы шарт. Бірақ Үкімет 
былтыр жарияланған орталық-
сыздандыру саясатын алға тартып, 
салалар бойынша жоспарлау мен 
атқаруды жергілікті атқарушы 
органдарға табыстады. Басқаша 
айтқанда, онымен енді министр-
ліктер емес, жергілікті әкімдік-
тердің салалық басқармалары мен 
б�лімдері шұғылданады.

Eрине, әр ауыл, аудан мен қа-
ланың әр саладағы мұқтаждығын 
Астанадағы министрліктерге қа-
рағанда, әкімдіктер жақсы білсе 
керек. Eйтсе де, жергілікті атқару-
шы органдардың бюджетті орын-
дауы бүгінде Жоғары аудиторлық 
палатаның бақылауынан мүлдем 
шығарып әкетіліпті. 

Осылайша, министрліктер �з 
мойнындағы жауапкершілікті 
�ңірлерге сырғыта салды. Тек 
биыл дың �зінде 2 триллион тең-
геден астам жалпы сипаттағы 
трансферт �ңірлерге табысталды. 
Алдағы үш жылда субвенция 

ауқымы қазіргіден 3 есе артады. 
Сонда палата бақылау мүмкін-
дігінен айырылса, ол қыруар 
қаржының тағдыры не болмақ?

Үкімет ауыр сынды ескерген 
сыңай танытып отыр. Олқылықты 
жою үшін не істемек? Қайтадан 
жаңа Бюджет кодексін жасап 
жатыр. Жаңа кодекске «шығын-
далған қаражаттың жұмсалу тиім-
ділігін арттыруға қатысты, тиісті 
қосымша нормаларды енгізуге» 
уәде етті. Ол уәденің орындала-
тыны әлде қайда қалатыны әзірге 
белгісіз. 

Бюджетті игерудегі тәртіп-
сіздік пен ж�нсіздіктер бұқараның 
әл-ауқатының, тұрмысының 
күннен-күнге т�мендеуіне ықпал 
ететін негізгі факторлардың бірі 
болып тұр. Ал онымен пәрменді 
күресетін құрылым байқалмайды. 
2022 жылы Жоғарғы аудиторлық 
палата ірі 20 ревизорлық тексеріс 
�ткізді. Оның т�ртеуінде ғана 
аудиторлар құқық қорғау орган-
дарына беретін істі таппапты. 
Процессуалды шешім қабылдауы 
үшін 15 материал құқық қорғау 
органдарына жіберілген. 

Нәтижесінде, құзырлы ор ган-
дар небары 6 материал бо йынша 
қылмыстық іс қозғаған екен. Бү-
гінде сотқа дейінгі тергеу жүр гі-
зілу де. Н.Годунова олардың не-
шеуі бойынша қылмыстық іс 
сотқа жететінін білмейді. Сотқа 
жүгіну не жүгінбеуді тергеушілер 
шешеді: қылмыстық құрам жоқ 
деген ұйғарымға келуі де ықтимал. 
Тіпті, іс сотқа жеткеннің �зінде 
судьялардың нендей шешімге ке-
ле тіні тағы белгісіз. Яғни, реви-
зорлар ел қаржысының таланға-
нын, рәсуә етілгенін біліп, әш-
кереледі. Бірақ ол үшін ешкім 
жаза тартпауы мүмкін. Сорақы 
фактілер еш салдарға ұштаспай, 
бюрократия мен сыбайлас жем-
қор лықтың батпағына тып-
тыныш қана батып кетуі кәдік. 

Шенеуніктер мен әкімқаралар 
болса, түрлі есептерде халыққа 
«ақша жетпейтінін» айтудан еш 
ұялатын емес.

Елдос СЕНБАЙ

М�найлы �ірді ел экономикасына �осар $лесі �ома�ты. 
Б�л туралы айма�та ат�арыл�ан шаруаларды есебін беріп, 
әлеуметтік-экономикалы� дамуды негізгі к�рсеткіштеріне 
то�тал�ан Атырау облысыны әкімі Серік Шәпкенов мә-
лімдеді. Облыс әкіміні айтуынша, әкімдікте Мемлекет 
басшысы берген тапсырмаларды орындау $шін ж$йелі 
шаралар �абылданып жатыр.  
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Алла �аласа, санаулы к�ннен 
ке йін киелі Мекке ша�арында м�-
сылманны� бес парызыны� бірі – 
�ажылы� нау�аны басталады. 
Ал маты халы�аралы� әуежайынан 
�ажыларды� ал�аш�ы легін �а-
сиет ті мекенге шы�арып салды�. 
Биыл елімізден 4 000 адам �ажы-
лы� парызын #тейді. $ажылар�а 
18 �ажылы� фирмасы �ызмет 
к#рсетеді.

Қажыларымызды киелі мекенге елі-
міздің Астана, Алматы, Түркістан, Ақтау 
қалаларынан Сауд Арабиясының, Ку вейт-
тің, Түркияның  халықаралық әуе ком па-
ниялары тасымалдайды. Сондай-ақ 
ҚМДБ жанынан құрылған қажылық 
миссиясы қажылықты ұйымдастыру-
үйлестіру, алғашқы медициналық к+мек, 
уағыз-насихат, пәтуа беру және ақпарат 
тарату жұмыстарымен айналысады. Қазір 
қажылық миссиясы +з жұмысын бастап 
кетті. Миссия мүшелері елімізден барған 
қажылардың алғашқы легін қарсы алып, 
орналастыру жұмыстарын атқарып жатыр. 
Алла қажыларымыздың ізгі ниетін, 
қажылығын қабыл етіп, елімізге аман-есен 
оралуын нәсіп еткей!

Тарихқа зер салсақ, қажылық дәстүрі 
қазақы ортада ешқашан үзілмеген. Ресей 
империясы кезінде де бабаларымыз 
қасиетті Меккеге барып, қажылық пары-
зын +теген. 1рине, ол кезде қазіргідей 
ұшақ, к+лік, қонақүй болған жоқ. Соған 
қарамастан, бабаларымыз арып-аршып 
ұзақ жол жүріп, ұлы сапарға аттанды. 
Мәшhүр Жүсіп К+пейұлы «Қазақ ше-
жіресі» еңбегінде: «Қазақ қазақ болғанда 
бұл қазақта қажыға ілкі бастап барған уақ 
Нүркен бай», – дей келіп, қазақтан Самат 
бай, Байжан хазірет, Құнанбай сұлтан-
дардың қажыға барғанын жазған болатын. 
ХIХ-ХХ ғасырлардағы Мекке-Мәдинаны 
бетке алған алғашқы қажылар туралы 
деректі әңгімелер, +леңдер, қисса-дастан-
дар қалдырған бір адам болса, ол – Мәш-
hүр Жүсіп К+пейұлы. Ол қажылыққа 
бай ланысты к+рген-білген, естігенін қа-
ғазға түсіріп, қазақтардың қажылығы 
туралы мол мағлұмат қалдырды. 

Мәшhүр Жүсіп +з жазбаларын Мекке 
мен Мәдинаға барып келген қажылардан 
естігені мен ел аузында айтылып жүрген 
түр лі аңыз-әңгімелерді пайдалана отырып 
жазды. «Біреуі бес парыздың – қажыға 
бару, Бұл жолға мал мен жанды керек 
салу», – дей келіп, қажылардың ауыр 
жолда к+рген-білгенін, тындырған істерін 
баяндады. Мәшhүр Жүсіп сапардан аман 
келген қажыларға шүкір етіп: «6лмей тірі 
келгенге сын к+п әлі, к+бің дерсің бұл 
с+здің жалғаны жоқ», – деп ескертсе, сол 
жақта қайтыс болған қажының отбасына, 
ел-жұртына: «Барып сонда +лгеннің 
арманы жоқ,  аяп сонан құдайдың қалғаны 
жоқ», – деп басу айтқан.

1874 жылы Досжан, Нұрпейіс хазі рет-
тер, Абайдың әкесі, аға сұлтан Құнанбай 
6скенбайұлы, Жамбылдың ағасы Тәйті 

Жапаұлы, басқа да қазақтың тұлғалары 
қажылыққа барған болатын. Осы сапарын-
да қазақ қажылары екі үлкен іс атқарды. 
Оның біріншісі – қасиетті Мекке қала-
сында қазақ қажыларына арнап қонақүй 
(тәкия) салдырды. Екіншісі – қазақтар 
ресми түрде қажылыққа баруға рұқсат бе-
рілген мұсылман халықтардың тізіміне 
енді. 

Аллаға шүкір, бүгінде қазақ деген мұ-
сылман халқы бар екенін бүкіл әлем біледі. 
Тәуелсіздік алған күннен бастап ел мұсыл-
мандары қажылық сапарына топ-тобымен 
барып келіп жатыр. Былтырдан бастап 
Қазақстаннан қажылық парызын +теуге 
баратын мұсылмандар саны 4 000 адамға 
артты. Бұл да Тәуелсіздіктің арқасында 
қол жеткізген үлкен жетістік деуге болады.

Қажылық – мұсылманның бес пары-
зының бірі. Шамасы келетін мұсылман 
+мірінде бір рет қажылық жасауы тиіс. 
Алла Тағала Құранда: «Алланың үйін 
зиярат етуге шамасы келетін әрбір адам 
үшін қажылыққа бару – оның мойнындағы 
Алланың ақысы» деген («1ли Имран» 
сүресі, 97-аят). Абай Құнанбайұлы: «Руза, 
намаз, зекет, хаж – талассыз іс, Жақсы 
бол са, жақсы тұт бәрін тегіс», – деп жырға 
қосқан. Шәкәрім қажы Құдайбердіұлы 
«Мұсылмандық шарты» кітабында бұл 
жайында: «Қаж қылуға қаражатты да һәм 
үй-ішінің нәпақасына да малы жетерлік 
байларға ғұмырында бір мәрте қаж қылмақ 
парыз», – десе, ұлт ұстазы Ыбырай Алтын-
сарин «Мұсылманшылық тұтқасы» еңбе-
гінде: «Қаж ету дегеніміз – +мірде бір рет 
Мекке шаһарында болғушы қағбатул-
лаһты, яғни Аллаға құлшылық ететін үй 
деп танылатын орынға барып, зиярат ету. 
Қағбаттулаға барып тәуап ету күндегілік я 

болмаса жыл сайын міндетті амал емес, 
шамасы келген адам +мірінде бір рет 
барып қайтса, мойнынан парыз кәміл 
түседі», – деп түсіндірген. 

Қажылық – денемен де, дүниемен де 
орындалатын құлшылық. Алла Тағала 
Құранда: «1йтсе де, кезінде Ибраһимге 
қасиетті  Үйдің (Қағбаның) орнын 
(құлшылық ететін жер ретінде) белгілеп 
бергенімізде оған: «Маған еш нәрсені 
серік етіп қоспа. Үйімді оны тауап ете-
тіндер, онда қиямда (тікесінен тік) тұрып, 
рукуғ жасап (иіліп) әрі сәжде етіп құлшы-
лық ететіндер үшін таза ұста» деп бұйырған 
едік. Адамдарға «Қажылыққа келіңдер» 
деп жар сал. (Барлық адамдарды қажы-

лыққа шақыр). Олар саған мейлі жаяу-
жалпы, мейлі ұзақ жолдан арып-ашқан 
түйелерге мініп болса да дүниенің түкпір-
түкпірінен (т+рт бұрышынан) келсін. 
Келіп, қажылықта +здерін күтіп тұрған 
к+птеген (рухани һәм дүниелік) пайда-
ларды к+рсін», – деп бұйырған («Хаж» 
сүресі, 26-27 аяттар). Осы аятта айтылған-
дай, мұсылмандар қажылық кезінде Ал-
лаға құлшылық етіп, Қағбаны тауап етіп, 
ол жерде қиямда (тікесінен тік) тұ рып, 
рукуғ жасап (иіліп) әрі сәжде етіп, құлшы-
лығын атқарады. Қажылық кезінде дүние-
нің т+рт бұрышындағы мұсылмандар 
қасиетті Қағбаға жиналады. 

Қажылыққа ниет еткен адам тақуалық 
киімі, ақырет кебіні ихрамға оранып, дү-
ниені тәрк етеді. «Ләббәйк Алла! 1міріңді 
орындауға әзірмін. Ләббәйк Алла! Сенің 
ешбір ортағың жоқ. Ләббәйк Алла! Барлық 
мақтау Саған тиесілі. Нығмет Сенікі, мүлік 
те Сенікі. Сенің ешбір ортағың жоқ» деп, 
қажылық рәсімін атқаруға кіріседі. 

Аппақ киімге оранған күйде +лгеннен 
соң қайта тірілуді, маһшарды еске түсіретін 
Арафат тауында тұрып, +зін есепке тартып 
жатқандай хәлді бастан кешіп, Алладан 
күнәсінің кешірілуін тілейді. Хақ Таға-
ланың ұлықтығы, құдыреті, салтанаты 
үстемдік ететін Мұздалифада түнеп, 
Алланы к+п зікір етіп, Ұлы Жаратушыны 
қаншалықты танығанын салмақтайды. 
Алланың үйі – қасиетті Қағбаға барып, 
+зінің Жаратушы Иенің құзырында екенін 
сезініп, жеті рет тауап жасайды. Одан ке-
йін Ибраһим (оған Алланың сәлемі бол-
сын) пайғамбардың жұбайы Хажар ана-
мыздың жан күйзелісін кешіп, Қияметтегі 
қайғырған пенденің жай-күйін жүрегінен 
+ткеріп, Сафа пен Мәруа т+белері ара-
сында жеті рет сағи жасайды. Осылайша, 
мұсылмандар Жаратушыға жалбарынып, 
күнәсі үшін кешірім тілеп, Оның разылы-
ғына жету үшін жан азабын кешеді. 
Пайғам барлардың, сахабалардың, салиқа-
лы жандардың хәлін еске түсіріп, солардың 
табанының ізі қалған қасиетті жерлерді 
басып, сынақтан сабақ алып, ой жүгіртеді.

Адамның сабыры сыналатын шақ – 
осы қажылық кезі. Себебі қажылық мұ-
сыл манды тақуалыққа, сабырлы болуға 
тәр биелейді. Алла Тағала Құранда: «Тар-
шы лықта, қиындықта және соғыс кезінде 
сабырлық танытқандар, міне солар – 
шыншылдар әрі тақуалар» деген («Бақара» 
сүресі, 177-аят) болатын. Егер мұсылман 
қажылық кезіндегі сынақтарды сабырмен 
еңсерсе – мақсатының орындалғаны. 
Ардақты Пайғамбарымыз (оған Алланың 
салауаты мен сәлемі болсын): «Кімде-кім 
Алла Тағаланың разылығы үшін қажылық 
жасаса, жаман с+зден, теріс қылықтардан, 
күнәлардан сақтанса, анасынан туғандай 
күнәдан пәк болып үйіне оралады» деген 

(Бұхари). Яғни, +зін теріс қылықтардан 
тыйып, сынақтарға сабыр етіп, Алланың 
разылығынан үміт етіп, қажылық парызын 
орындаған адамның мына жалған дүниеде 
пендешілікпен істеген барлық күнәсі 
кешіріліп, жүрегіне иман нұры ұялап, 
анасынан жаңа туған сәбидей күнәдан пәк 
күйде оралады. Бұл – кез келген адамға 
бұйыра бермейтін бақ. 

Алайда қажылықтың кемел түрде 
орындалып, қабыл болуы үшін оның 
мінсіз, +з ережесі бойынша, әдебін сақтай 
отырып атқарылуы шарт. Себебі Ислам 
– к+ркем мінез бен әдептің діні. Мұсылман 
ешқашан әдептен озбайды. Бұл шарт 
әсіресе қасиетті мекендегі қажылық кезін-
де орындалуы қажет. Қажылық сапарына 
ниет еткен жандар алдымен ниетін 
дұрыстап, қасиетті сапарды бір Алла Таға-
ланың ризалығы үшін атқаруды мақсат 
етуі керек. Сондай-ақ қажылық рәсімдері 
жайында ізденіп, бұл ғибадаттың парыз-
дары, уәжіптері, сүннеттері, тыйымдары 
сияқты дүниелерді оқып-біліп алғаны 
абзал. 

Ұлы сапарға аттанар алдында ренжіс-
кен адамы болса, татуласып, біреуге бо-
рыш ты болса, қарызын қайтаруы тиіс. 
Қа жылыққа жұмсайтын қаражаттың адал 
жолмен табылғанына мән беру қажет. Сол 
секілді қажылық сапарға аттанатын адам 
қасиетті мекенге барып, қайта оралға-
нынша таршылық к+рмеуі үшін +зінің 
отбасы, бала-шағасын қажетті қаражатпен 
қамтамасыз етіп, туған-туыстың ризалығы 
мен үлкендердің батасын алғаны абзал. 

Ал қажылыққа барғаннан кейін бұл 
ғибадатты ынты-шынтысымен орындап, 
тақуалығын нығайтуға тырысу керек. 
Қажылықтан келгеннен кейін де тыйым 
етілген істерден, күнә атаулыдан сақтанып, 
нағыз мұсылман ретінде +мір сүруі тиіс. 
1рине, қажылықтың қабыл болғанын не 
қабыл болмағанын бір Алла ғана біледі. 
Дегенмен ғалымдарымыз құлшылықтың 
қабыл болуының бір белгісі ретінде 
қажының күнәдан бойын аулақ ұстауын 
айтқан. Яғни, кім қажылық кезінде күнәлі 
істерден тыйылып, қажылықтан келгеннен 
кейін де дәл солай күнәлі істерден тыйылса 
– қажылығы қабыл болғанының белгісі. 

Бірде сахабалары Пайғамбарымыздан 
(оған Алланың салауаты мен сәлемі 
болсын): «Ең абзал амал қандай?» – деп 
сұраған екен. Сол кезде Алла елшісі: 
«Аллаға және елшісіне деген иман», – деп 
жауап беріпті. Сахабалар тағы да: «Сосын 
қайсы?» – деп сұрапты. Ардақты Пайғам-
барымыз (оған Алланың салауаты мен 
сәлемі болсын): «Алла жолындағы күрес», 
– депті. Сахабалар: «Сосын қайсы?» – деп 
тағы сұрағанда: «Игі қажылық!» – деп 
жауап беріпті. 

Алла Тағала барша мұсылман баласына 
осы игі қажылықты нәсіп етсін! Қажылық 
сапарға аттанған отандастарымыздың 
қажылығы мен дұға-тілегі қабыл болып, 
мол сауапқа кенеліп, аман-есен елге орал-
сын деп тілейміз.

Наурызбай қажы ТАҒАНҰЛЫ,
ҚМДБ Т�рағасы, Бас мүфти

МҰСЫЛМАННЫҢ САБЫРЫ 
СЫНАЛАТЫН САПАР

Тарихқа зер салсақ, қажылық 
дәстүрі қазақы ортада 

ешқашан үзілмеген. Ресей 
империясы кезінде де 

бабаларымыз қасиетті Меккеге 
барып, қажылық пары зын 

�теген. &рине, ол кезде 
қазіргідей ұшақ, к�лік, қонақүй 
болған жоқ. Соған қарамастан, 
бабаларымыз арып-аршып ұзақ 

жол жүріп, ұлы сапарға 
аттанды. 

ЗИРАТЫ ЖОҚ АУЫЛ
Биыл елімізді� бас �аласы Ас-

тана�а – 25 жыл. Осы уа�ыт ішінде 
елордамыз жан-жа�ты #сіп-#р-
кендеп, республикамызды� негізгі 
экономикалы� даму орталы�ыны� 
біріне айналды. )асырлар то�ысар 
т�ста #тпелі дәуірді� �иыншылы-
�ынан �ысыл�ан ж�ртты� кәсіп із деп, 
осында а�ыл�аны белгілі. Олар ды� 
бір�атары �ала т�р�ында рыны� 
�атарын к#бейтсе, енді бірі іргедегі 
ауылдар�а �оныс тепті.  

Елордаға ең жақын, небәрі 11 ша-
қырым жерде жатқан Қызылсуат ауы-
лы – осындай елді мекендердің бірі, құ-
рамына Шұбар, Аққайың ауылдары кіретін 
ауылдық округтің орталығы. Аталған 
ауылдардың Астанамен арақа шықтығы 
үлкен болмаса да, оларға қалада күнделікті 
нормаға айналған кейбір +ркениет эле-
мент тері жетпепті. 17 мау сым күні жергі-
лікті жұртшылықтың талап-тілегіне орай 
осында арнайы келген Парламент Мәжі-
лісінің депутаты, белгілі заңгер Абзал Құс-
пан халықпен жүздесіп, оларды алаң датып 
отырған біраз жайтқа к+з жеткізді.

АУЫЛДЫҢ 
ҚАЛАЛЫҚ ТҰРҒЫНДАРЫ

Кездесуге жоғарыда аталған үш ауыл-
дың тұрғындары қатысты. Ең алдымен, 
елді мекенде тұрғылықты тіркеу есебіне 
алынған және нақты тұратын адамдар 
санының +зара сәйкес келмейтіні с+з 
болды. Мысалы, Қызылсуат ауылында 
1 300 адам ресми тіркелсе, іс жүзінде 
4 мың дай халық тұрады. Яғни, 2 700-дей 
адам қаланың тіркеу есебінде. Ал Ақ қайың 
ауылында бұл к+рсеткіш тиісінше 900 бен 
1 500-ді құрайды. Бұған жергілікті жерде 
тиісті әлеуметтік-тұрмыстық жағ дайдың 
қамтамасыз етілмегені себеп болып отыр. 
Мысалы, 2014 жылы жаңа дан салынған 
Қызылсуат ауылдық ем ханасы жұмысын 
бастаған кезде есепте 1 600 адам болса, 
қазір оның саны 1 000 адамға азайып, 600-
дей тұрғын ғана қалыпты. Себебі онда 
кепілдік берілген тегін медициналық к+-
мек к+лемі толық к+рсетілмейді екен. 2022 
жылы аталған емхана ғимараты Целиноград 
аудандық орталық ауру ханасының шешімі 
бо йынша облыстық маңызы бар Қосшы 
қаласындағы «Жанұя» жекеменшік кли-
никасына, 2023 жылы сол қаладағы жаңа-
дан құрылған мемлекеттік емханаға беріл-
ген. Бүгінде онда дәрігерлік амбу латория 
есебінен бір ғана мейіргер отыр, оның +з 
бетінше ем тағайындауға құзыреті жоқ. 

Халық терапевтіге, педи атрға, хи рургке, 
кардиологке, гине кологке, басқа да дәрі-
герлерге қаралу үшін Қосшы қа ласына 
баруға тиіс. Бұл қала басқа ауыл дарды айт-
пағанда, ең жақын деген Қы зылсуат ауы-
лының +зінен 26 шақырым қашықта. Екі 
арада жүріп тұрған қоғам дық к+лік жоқ. 
Оған жету үшін алдымен Астана қаласына 
барып, басқа автобусқа ауысып міну қажет, 
яғни жолдың +зіне біраз уақыт кететін 
к+рінеді. 

Ауылдық округке жедел жәрдем к+лі-
гінің келу жылдамдығы да к+ңіл к+ншіт-
пейді. Оның арты орны толмас қайғылы 
жағдайға соқтырған кездері де болған. 2013 
жылғы 13 сәуірде күні айы-күні же тіп 
отырған ауыл тұрғыны кенеттен қатты 
ауырып, ауданнан шақырылған бригада бір 
жарым сағаттан кейін ғана келген. Дер 
кезінде тиісті к+мек к+рсетілмеген соң дер-
ті ушығып, +зі де, жаңа туған б+песі де 
қайтыс болған. С+йтіп, бүтін бір от басы 
ойда-жоқта үлкен қасіретке ұшы раған.

Қызылсуаттықтардың айтуынша, 
бекітілген жауапты Жедел жәрдем стан-
сасы болмаған соң оларға мұндай к+мек 
+зіне тиесілі контингенттен тапсырыс 
болмаса ғана к+рсетіледі екен. Қазір 
халқының саны 10 мың адамнан асатын 
Қосшы қаласындағы екі жедел жәрдем 
машинасы ішкі сұраныстан артылмайды. 
Жергілікті жұртшылық мұндай алалаудан 
қатты зардап шегіп отыр. 

– Біз қиналғанда Астанадан к+мек 
шақырамыз, бірақ олар «біздің есебімізге 
кірмейсіңдер» деп, келуден бас тартады, 
амал жоқ, ақылы қызметке жүгінуге тура 
келеді, – дейді тұрғындар.

Оның үстіне, елді мекендерде интер нет 
байланысы +те нашар, тіпті жоқ деуге 
болады. Қызылсуат ауылындағы Activ 
телеоператорының қуаты жетпейді. Шұ бар 
ауылында мұндай базалық станса тіптен 
жоқ. Бұл да жедел жәрдем, +рт с+ндіру 
қызметтерін шақыру мәселесін одан әрі 
қиындата түседі. Сондықтан к+пшілік тұр-
ғындар қалалық тіркеу есебіне ауысуға 
мәж бүр. 

КЕРІ КЕТКЕН ТІРЛІК К�П
Ауылда +зінің жекеше мекемесін 

ашып, қажетті мамандары мен жабдық-
тарын әкеліп, толыққанды дәрігерлік 
к+мек к+рсетуге дайын тұрған кәсіпкер 
азаматтар бар. Алайда соның бір де бі реуіне 
Ақ мола облыстық Денсаулық сақ тау бас-
қар масы рұқсат бермепті.

Ауылдық округке кіретін үш елді ме-
кен де де мәдениет үйі, спорт нысан дары 

жоқ, мектеп жанындағы оқушыларға оқу-
лық үлестіретін үш кітапхананы айтпа-
ғанда, арнаулы кітапхана да жоқ. Ал ауыл 
әкімдігі ескі, тар ғимаратта орна ласыпты. 

Мектеп директоры міндетін атқару шы-
ның айтуынша, бұл ғимарат 120 оқу шыға 
арнап салынған, бірақ іс жүзінде 288 бала 
екі ауысымда оқиды. Бала са ны ның жыл 
сайын к+бею қарқыны алдағы бес жылда 
үш ауысымда оқуға к+шу ықтималдығын 
алға тартуда. Аудандық білім б+ліміне бұл 
ж+нінде тиісті +тініш берілген, бірақ бәрі 
де қар жыға тіреліп тұр. Ауыл да, мектеп те 
электр тогын жекеменшік қуат к+зінен 
әдет тегі бағадан қымбатқа алады. Мек теп-
тің +зі ай сайын токқа 300-400 мың теңге 
т+лейді. Оның үстіне, ол таза ауызсумен де 
қамтамасыз етілмеген. Оқушылар да бүкіл 
ауыл халқы сияқты ұңғымадан шыққан 
суды тұты нады, ал оның сапасының белгі-
лен ген талаптарға қаншалықты сай келе-
тіні белгісіз. Себебі судың тұздылығы ба-
сым әрі темір құбырды жеміру қаупінің 
жо ғары екені айтылды. Соның салдарынан 
мектептің жылу қазандығын іске қосу 
мәселесі болып отыр.

Коронавирус пандемиясына байла-
нысты қашықтан оқыту енгізілген кезде 
ауылда интернет байланысының нашар-
лығы қатты қиындық туғызған. Қазір де 
бұл жағдай мектеп мұғалімдері мен оқушы-
ларының отандық білім саласында жаппай 
енгізіліп жатқан «интерактивті сабақ», 
«электрондық күнделік» сияқты және бас-
қа да жаңа технологияларды толық мең-
геріп, пайдалануына кедергі болуда.

Аққайың ауылында үш оқу б+лмесі бар, 
бірқабатты бастауыш мектеп жұмыс 
істейді. Жергілікті атқарушы органдарға 
жаңа ғимарат салу ж+нінде ұсыныс беріл-
ген, бірақ бюджеттен қаражат б+лу жағы 
қол байлау болып тұрған к+рінеді. Бұл 
ауылға балабақша да қажет.

Қызылсуат ауылында жергілікті кә-
сіпкер мемлекеттік-жекеменшік әріптес тік 
негізінде балабақша ғимаратын салу ды 
қолға алған екен. Бірақ қаржысы жет-
пегендіктен, оны толық аяқтай алма ған. 
Қазір күтімсіз қалған құрылыс біртін деп 
тозып бара жатыр. «Егер үш ауылда да 
мектепке дейінгі мекемелер ашылса, үйде 
баламен отырған біраз әйел жұмысқа шы-
ғар еді», – дейді тұрғындар. 

Кездесуге келгендер сумен және элек-
тр тогымен жабдықтау мәселесін баса 
айтты. Аққайың ауылына Қоянды жақтан 
тартылған электр желісінің сапасы +те 
нашар, ток ауық-ауық +шіп, кернеуі 

аяқасты к+теріліп немесе әлсіреп кетеді 
екен. Соның салдарынан электр аспап тары 
жиі істен шығады. 

Ауыл ішіндегі жолдың жағдайы да мәз 
емес. Кейде Астанамен арада жүретін 
автобус жүргізушілері сапасыз жолмен 
жүруден бас тартады екен. Қызылсуат ауы-
лындағы жолға асфальттың бірінші қабаты 
т+селген, бірақ екі жылдан бері қаражат 
жоқ деген себеппен екінші қа баты т+сел-
меген. Осы аралықта бастапқы жол жабы-
нының жағдайы біртіндеп нашарлап бара 
жатқан к+рінеді. Бұл жерде мемле кеттің 
қаражатын тиімсіз жұмсау байқа лады. 
Себебі жаңа асфальт т+сеу үшін ал дыңғы 
жол жабынын ж+н деуге тура келмей ме? 
Аққайың ауылында орталық к+шеге ғана 
асфальт т+селген.

Қосымша мал ұстайтын ауыл тұрғын-
дарын жайылым мәселесі де ерекше 
алаңдатады. 6йткені ауылдың шетінен 
бас  талатын бүкіл жер «Астана маман» 
деген мекеменің меншігінде. Ондағылар 
бұл жерді не +здері пайдаланбайды, не 
басқаның пайдалануына бермейді. 

– Бұл мекеменің осы жерге ие болуы-
ның +зі аса күмәнді, кезінде бұл бойынша 
іс сотқа дейін барған, облыс әкімдігінің 
араласуымен уақытша мәміле жасалған, 
сондықтан оның құқықтық негізін жете 
тексеру қажет, – дейді тұрғындар.

Мәжіліс депутаты А.Құспан Қызыл суат 
ауылы мен Астана халықаралық әуежайы-
ның арасында орналасқан ашық карьерден 
ауыр жүк машиналарының тынбай құры-
лыс материалдарын тасып жатқанын к+з-
бен к+рді. 1уежай жақтан жел тұрғанда осы 
к+ліктердің шаңы – ауылды, ал керісінше 
самал соққанда әуежайды басып қалады 
екен.

– Бұлар Абылай хан к+шесінің бо йын-
дағы арнаулы жүк таразысынан қашып, 
даланың бәрін тарам-тарам жол қылып, 
табиғи ш+п қабатын жойып жатыр. Сол 
жолмен қаладан түрлі қоқыс әкеліп т+гіп 
кетеді. Бұл экологияға зиян емес пе? 

Оған қоса, +мір бар жерде, +лім бар. 
Бірақ біздің ауылымыздың бекітілген 
тиесілі зираты жоқ. Адамдар бұрын бо-
лашағы жоқ деп таратылған Майбалық 
ауылының зиратына жерлейтін. Қазір бір 
амалын тауып, қалаға не басқа ауылдарға 
апарып, келісіп қойып жатыр. Бірақ он-
дағылар да к+п жағдайда рұқсат бер мейді. 
Осы мәселені шешкен ж+н, – деді келесі 
с+з алғандардың бірі.

Ал Аққайың ауылында зират орналас-
қан жер картаға «орман алқабы» деп 
белгіленіпті. Сондықтан оны күтімге алып, 
қоршау мәселесі тиісті демеушісі болса да, 
шешімін таппай тұр.

Кездесуге жиналғандар +здерінің осы 
және басқа да +тініші жазылған хаты пен 
құжаттарын Мәжіліс депутаты А.Құс панға 
тапсырды. Абзал Темірғалиұлы да +з кезе-
гінде айтылған мәселелерді жіті зерттеп, 
тиісті шешімін табуына қолдан келгенше 
к+мектесетінін айтты. 

«Шамның жарығы түбіне түспейді» 
дегендей, Астананың дәл жанындағы 
ауылдардың жағдайы осындай болғанда, 
басқа +ңірлерде, орталықтан шалғай жат-
қан ауылдардан не хал сұраймыз. Бұл 
«1ділетті Қазақстан» бағытының аясында 
Мемлекет басшысы жүргізіп жатқан 
саясатқа, «Ауылда денсаулық сақтауды 
жаңғырту», «Жайлы мектеп» атты пилот-
тық ұлттық жобаларға қаншалықты сәйкес 
келеді?!

Азат ҚАЗАҚ
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 Ал Матайдан кейінгі ж�нделіп жат қа-
нына жеті жылға жуықтаған күре жол дың 
күрмеуі к�птігінен бір кезде Б�рлі т�бе 
ауданының орталығы Лепсіге жет кенше, 
небір азапты, тозақты бастарынан �тке-
реді. Одан ары к�лге дейін тағы да шаңға 
к�міліп, шипалы суға әрең жетеді. К�л де 
жыл �ткен сайын жағалаудан бір тін деп 
алыстап барады. Жағалаудағы де малыс 
орындарының жағдайы да қа рын ашы-
рады. Шындығын айтқанда, жол азабын 
к�ріп, шаршап-шалдығып суға жеткендер 
мұнда да рахаттанып демала алмайды. 

Бірнеше жылға созылып, қазынаның 
қыруар қаржысы құмға сіңген күре жол-
дың қазіргі жағдайы мәз емес. Ж�ндеуге 
кеткен жеті жылдың �зі бері жағы, �ткен 
ғасырдың тоқсаныншы жылдарының 
соңы мен жаңа ғасырдың бастапқы жыл-
дары ның �зінде Талдықорғаннан Бал қаш-
қа барып, демалып қайту оңайға соқ-
пайтын. Жол сол жылдардың �зінде 
нашарлығымен жанға бататын. Одан бері 
де ширек ғасыр �тті, облыста жеті әкім 
ауысты, бірақ жағдай оңалудың орнына 
кері кетіп барады. Облысты 7 жыл басқар-
ған, 13 жыл облыс әкімінің орынбасары 
болған Баталовтың �зі Балқаштың жолын 
ж�нге сала алмай кетті. Бұл орайда Жетісу 
облысының құрылғанына бір жыл толуына 
орай брифинг �ткізген Исабаевтың 
Балқашқа апарар трассаны келер жылы 
толық біті ре міз дегеніне сене қою да қиын. 
2йткені жергілікті жұрт мұндай орын-
далмайтын уәдеге тойған. 

Журналистердің Балқаш пен Ала к�лге 
апаратын жолдардың жағдайына, ж�ндеу 
жұмыстарының қашан аяқтала тынына 
қатысты сауалына жауап берген облыс 
әкімі: «Талдықорған – Үшарал» және 
«Үшарал – Достық» авток�лік жол дарына 
асфальтбетонды жабындысы т�селді, 
биыл бұл бағыттардағы трас салар дың 
ж�нделуі толық аяқталады. Ал Балқаш 

к�ліне апаратын жолға қатысты айтар 
болсақ, ж�ндеу жұмысы алдағы уақытта 
да жалғасады. Жыл соңына дейін жоспар-
ланған жұмыстың 70 пайызын аяқтаймыз. 
Келер жылы толық бітіріп, құны 4,9 млрд 
теңге болатын жағалаудағы инженерлік-
коммуникациялық желілер құрылысын 
бастаймыз. Сонымен бірге кейінгі жыл-
дары ең �зекті мәселенің біріне айналған 
«Сары�зек – Жаркент» жолының ж�ндеу 
жұмыстары да бітеді. Текелі тауларындағы 
«Бұрқан бұлақ» сарқырамасына баратын 
жолды қайта құрылымдауға, шаңғы-биа-
тлон кешені нің құрылысына қатысты 
жобалық-сме талық құжаттама жасалуда» 
деген еді. 

?рине, бәрі де уақыттың еншісінде. 
Бірақ к�ңілде үмітке қарағанда, күдік к�п. 
2йткені талай жылға созылған «Талды-
қорған – Үшарал» жолына кезінде Үкімет 
басшысы да, оның орынбасарлары мен 

министрлер де, облыс әкімдері де барып, 
құр уәдеге тойдырғанын жұрт ұмыта 
қоймады. 

Ал әзірге Алак�лге апарар жол бір шама 
жақсарды. Тек кейбір тұстардағы к�пірлер 
әлі толық біткен жоқ. Балқашқа барар 
жолдың жыры жақын жылдары таусыла 
қоймайтын сыңайлы. 

Биыл Балқашқа баратын демалу шылар 
саны айтарлықтай азаятыны анық. 
Облыстық әкімдік жолдың 70 пайызы 
биыл аяқталады деп отыр. Біздегі үйрен-
шікті әдет бойынша ж�ндеу, қайта құры-
лымдау жұмысы нағыз демалыс маусымы 
кезінде қызып, қарқын алады. Онсыз да 
жаман жолдың тас-талқанын шығарып, 
қосалқы жолды дұрыс т�семеу қалыптасып 
кеткен. Мұндайдың азабын соңғы бес-
алты жылда Алак�лге барған дар бастары-
нан �ткерді. Бір жылдары Талды қорғаннан 
Алматыға барып-қайту да мұңға айналғаны 
есте. Дәл қазіргі кезде Балқашқа апаратын 
жол танктерді сынақтан �ткізуге арналған 
арнайы жолаққа ұқсайды. Осыдан бірнеше 
жыл бұрын қазылып алынған ескі ас-
фальттың орны дұрыс тегістелмеген, қайта 
т�сел меген. Ойдым-ойдым тұстарында 
түрлі биіктіктегі д�ңестер пайда болған 
жолмен тек трактор ғана қиналмай қа ты-
найды. Тәуекелге бел буған жүргізу шілер 
авто к�ліктерін талқандап алары анық. 
Жақында ғана к�лге барып келген дердің 
айтуынша, Матай ауылына дейін асфальт 
бар, амалдап жетуге болады. Одан ары 
қарай мүлде жол жоқ. Кейбір тұстарды 
те гістепті. Айналып �тетін жер лерге 
қиыршық тас т�селген. К�ліктің д�ңг е-
легін шыдатпайды. К�лге жеткенше бір-
неше рет ауыстыруға мәжбүр боласың. 
«Қайдағы демалыс, жүйкеміз жүндей тү-
ті ліп, жолдан түңіліп қайттық» деп жазады 
әлеуметтік желіге �кпе-назын жеткіз-
гендер. 

Тиісті орындағылар нақты жауап бере 
алмады. Жетісу облысының жо лаушы 
к�ліг і  және автомобиль жолдары 
басқармасының б�лім басшысы Айдос 
Досжанов тек Лепсіден к�л жағалауына 
дейінгі 27 шақырым жолға қатысты ғана 
мәлімет берді. Оның айтқанына қара-
ғанда, жолдың аталған б�лігін ж�ндеу 
жұмыстары 2021 жылы басталған. Биылға 
дейін б�лінген қаражаттың м�лшері 1,9 
млрд теңге. Ж�ндеу жұмыстары бюд-
жеттен қарастырылған қаражатқа сай 
жүргізілуде. Облыстық әкімдік Лепсі мен 
Балқаш к�лі арасындағы жол б�лігін жыл 
соңына дейін бітіруді жоспарлап отырған 
к�рінеді. Ал жалпы, Талдықорғаннан Леп-
сіге дейінгі күре жолдың күрделі ж�ндеуі 
келер жылы бітеді. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

� ы з ы л о р д а л ы 
  к ә с і п к е р 
тафтинг әдісін пайдалана отырып, 
табыс тауып ж�р. Кілем то
уды� 
ты� тәсілін ме�герген оны� 
жаса�ан д�ниелеріне  с�раныс та 
жо�ары. 

Жас кәсіпкер Жандос Шораев бұған 
дейін стринг арт, яғни шегемен сурет 
салу әдісімен шұғылданады. Сол кезден 
бастап ерекше үлгідегі  қол�нер 
бұйымдарын жасауға деген қызығу-
шылығы арта түскенін айтады. 

Оның қолынан шыққан дүниелері 
ерекшелігімен к�з тартады. Алғаш 
кезден арнайы тапсырыс берушілер 
қатары арта түскен. Бертін келе қиын 
да, қызық кәсіпті асқан қызығушы-
лықпен меңгерген ол тафтинг әдісімен 
кілем тоқу �нерін меңгеруге бел буа ды. 
Арнайы курсқа қатысып, ерекше 
кәсіптің тың тәсілін тереңінен мең геріп 
шығады. 

«Ең алғаш Стринг арт әдісін пай-
далана отырып, шегемен сурет салу 
�нерін меңгердім. Бертін келе тафтинг 
тәсілімен кілем тоқуға ықыласым ауды. 
Осы мақсатта Алматы қаласын дағы 
тафтинг �нерінің қыр-сырына баули-
тын арнайы курсқа қатыстым. Былтыр 
2021-2025 жылдарға арналған кәсіпкер-
лікті дамыту ж�ніндегі ұлттық жоба 
шеңберінде 2,5 млн теңге қайтарымсыз 
грант алдым. С�йтіп, бұл қаржыға кілем 
тоқуға қажетті арнайы құрал-жабдық-
тарын сатып алдым. Қазіргі таңда 
кәсібімді жаймен бастап жатырмын. 
Тұтынушы ларым нан жиі тапсырыстар 
да түсіп тұрады», – дейді кәсіпкер.

Жалпы тафтинг – кілем тоқудың 
ерекше әдісі саналады. Оның шығу та-
рихы сонау XVII ғасырдан бастау ала ды 
екен. Ерекше әдіспен тоқыла тын 
кілемшелерді бұрын үйдің жыл уын 
сақтау үшін пайдаланса, бүгінде еденге, 
қабырғаға ілетін сәндік бұ йым ға 
айналған.

Негізінен, tuft с�зі – ағылшын 
тілінен аударғанда «түйін» деген ма-

ғынаны білдіреді. Мұндай кілемшені 
бума жіппен тоқиды. Яғни, табиғи 
жіптермен бірге, түйінделген, синте-
тикалық жасанды талшықтар, жүн 
тәріздес және химиялық қабыршық 
жіптер арқылы тоқылады.

Технологиясына үңілсек, станок 
арқылы тоқылған кілемдер бір немесе 
бірнеше түсті болып б�лінеді. Ал ды мен 
тоқылған кілемнің түгі қырқылып,  
тазаланып, ыстық буға ұсталып, шеті 
шашақпен к�мкеріледі. Бір с�збен 
айтқанда, түрлі �ңдеуден �ткізілетін 
кілемді тоқудың қыр-сыры к�п.

«Негізінен, тафтинг кілемін тоқуда 
қолданылатын пистолеті және арнайы 
матасы болады. Оның ерекшелігі – бұл 
кілемдер белгілі бір �лшемдегі қалың-
дықта және түрлі пішінде тоқылады. 
Мұндай кілемді тапсырыс берушілер 
сәндік үшін пайдаланады. Біздің еліміз-
де бұл �нер түрін меңгерген жандар к�п 
емес. Содан да болар, халықтың 
қызығу шылығы күн �ткен сайын артып 
келеді. ?сіресе, к�пшілігі сыйлыққа 
алып жатады», – дейді тың кәсіп иесі.

Осылайша, қызылордалық кәсіп кер 
Сыр �ңіріне алғаш болып ерекше 
кәсіптің тың тәсілін енгізіп отыр. 
Бүгінде к�мекшісі екеуі кілемдерді �з 
үйінде тоқиды. Оның айтуынша, бір 
айда бірнеше кілемді тоқып шығады. 

Алдағы уақытта кәсіпкер тың кәсі-
бін кеңейтіп, қабырғаға ілетін жеміс-
жидек, аң-құс бейнесінде кілемдер 
тоқып, бұйымдарын түрлендіруді де 
к�здейді. Сонымен қатар портретті 
кілемдер тоқуды да қолға алмақшы.

Жақында цех ашу мақсатында 
жалға арнайы ғимарат алатынын да 
жеткізді. Осылайша, кәсібін кеңейтіп, 
�з �німдерін сатып алушыларға қолай-
лы жағдай жасауды мақсат тұтады.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

БАЛҚАШТЫҢ ЖОЛЫ 
БИЫЛ БІТЕ МЕ?

Жетісу облысыны� орталы�ы Талды
ор�ан 
аласынан Бал
аш к%ліне дейінгі 
ашы
ты
 200 ша
ырым�а 
жуы
тайды. Шомылу маусымы бастал�анда, тәуекелге бел буып, облыс орталы�ынан шы

ан демалушылар 
Талды
ор�ан – 'скемен трассасыны� Матай, Молалы, Лепсі ауылдарына б�рылатын т�сында�ы айналма�а 
келгенше, та
тайдай жолды� рахатын к%реді, одан ары та�ы отыз ша
ырымдай 
инала 
оймайды.

ТАФТИНГПЕН 
ТАБЫС ТАУЫП ЖҮР   

Дәрігерлер дабыл 
а�уда. Биыл 
елімізде 
ызылшамен ауыр�андар 
к%бейіп кетті. Коронавирус пан-
демиясы кезінде 
ызылша�а 
арсы 
вакцина алу к%рсеткіші т%мендеп, 
оны ж�
тырып алуы м�мкін жандар 

атары арт
ан. 'йткені ж�
палы ін-
дет о�ан 
арсы иммунитеті жо
 ор-
тада жылдам таралады. Алайда б�л 
вирусты
 инфекциядан к%п зардап 
егетіндер – балалар. Біз осы саланы� 
мамандарымен с%йлесіп, ата-ана-
лар баласы ауырса, неге мән беруі 
керектігін, ауруды� бетін 
алай 
ай-
тару керектігі ж%нінде а
ыл-ке�ес-
теріне 
�ла
 т�рген болатынбыз. 

Жәнібек АМАНГЕЛДІ

АУЫРҒАНДАР 
ҚАТАРЫ К�БЕЙІП БАРАДЫ

Статистикаға жүгінсек, Қазақстанда 
2018 жылы қызылшамен ауырғандар 
к�рсеткіші 100 мың адамға шаққанда 3,2 
болды. Жұқпалы аурудың �ршіген кезі 2019 
жыл болатын. Оны жұқтырғандар саны 22 
есе артып, 100 адамға шаққанда 71,8-ге 
жетті. Сол жылдары балалар арасында 
қызылша к�рсеткіші аса жоғары болды. 
100 мың тұрғынға шаққанда Астанада – 
250,36, Шымкентте – 302,26, Маңғыстау 
облысында – 210,7, Түркістан облысында 
– 54,47 ауру тіркелді. Алғаш рет елдімізде 
жаңа B3 мен D8 штамындағы вирустың 
жаңа генотипі тіркелді. 12 және 23 айлық 
балалардың вакцинамен аз қамтылуына 
байланысты B3 мен D8 штамдары аса ауыр 
�тіп, шетінегендер к�рсеткіші жоғары 
болды. 

Осындай мәліметтерге к�з салсақ, 
жұқпалы індет 2005 жылы да қатты 
�ршігенін к�реміз. Сол кезде 16 119 адам 
ауырды. Ал 2015 жыл – 2,3 мың адам осы 
дерті жұқтырған болатын. Биылғы жыл да 
осындай қызылшаның күшейген кезеңіне 
тура келіп тұр.  

ДСМ Қоғамдық денсаулық сақтау 
ұлттық орталығына қарасты Санитарлық-
эпидемиологиялық сараптама және 
мониторингтің ғылыми-практикалық 
орталығының мәліметтеріне сенсек, 14 
маусымдағы соңғы деректерге сәйкес 
елімізде медицина мекемелерінде 3 мыңға 
жуық адам «қызылша белгілері бар» деген 
күдікпен тексерілген. Соның ішінде 1 144 
пациенттен жұқпалы індет анықталды. 

«Алматы қаласы аурулары саны к�птігі-
мен тізімнің басында тұр. Қалада 593 адам 

ауырған. Екінші орында ауырған дар саны 
бойынша Алматы облысы – 170. Одан 
кейінгі орында Жамбыл облысы – 87, 
Атырау облысында – 78 адам тіркелген. 
Қалған �ңірлерде ауырғандар саны елуге 
де жетпейді», – дейді орталықтың 
эпидемиологі Екатерина Василевская. 

Айта кетерлігі, әлемде қызылша �ршіп 
барады. 2йткені ауырған 35 адам инфек-
цияны шетелден жұқтырып келген. Ондай 
елдердің қатарында – Ресей, Түркия, 
Мысыр, БА?, Сауд Арабия, 2збекстан, 
Тәжікстан бар.   

Эпидемиолог Екатерина Васи левская-
ның айтуынша, ауырғандардың ішінде 
1 124-і бір жасқа толмаған бала болса, 818-
і бір жастан 14 жасқа дейінгілер. 32-сі 14-
тен 18 жас аралығындағы жас�спірімдер. 
Яғни, қызылшамен ауырғандардың дені 
балалар болып отыр. Сондықтан жұқпалы 
індеттен сақтанып жүру, оның белгісі 
болса, үйде емдеймін деп уақыт созбай 
медициналық мекемеге және білікті 
дәрігерге жүгіну қажет. 2йткені ауру бала-
ларда ауыр �теді және бірден жағдайды 
ауырлатып, меңдеп кетеді дейді мамандар.    

ҚЫЗЫЛШАНЫҢ ЕМДЕЙТІН 
АРНАЙЫ ПРЕПАРАТ ЖОҚ 

Қызылша жұққанда денеге қызыл 
б�ртпе шығып, ол іріңдеп жарыла 
бастайды. Ауырған баланың жағдайы 
нашарлап, интоксикация, ж�тел күшейеді. 
Жедел асқынатын аса жұқпалы вирустық 
инфекция ауа арқылы таралады. Қызылша 

жұққан баланың дене қызуы 38-40°C дейін 
к�теріліп, мұрыны, к�зі, тамағы қабынады, 
интоксикация болады. Дауыс қырылдап 
шықпай қалады, құрғақ ж�тел пайда 
болады. Жарыққа сезімталдық артып, 
қабақ, мұрыны, еріні ісіп кетеді. 

Инкубациялық кезең жасырын �теді 
әрі бірнеше аптаға созылады. Осы аралықта 
оны жұқтырушы вирусты айналасын-
дағыларға жұқтырып жүргенін білмей 
қалуы мүмкін. Вирус мұрын қуысындағы 
сілемейді, тыныс жолдарында болады, 
түшкіргенде немесе ж�телген кезде ауаға 
таралады. Бір қызығы, 3 айға толмаған 
сәбилер анасынан пассив иммунитетті 
қабылдайды, соның арқасында індетті 
жұқтырмайды. Алайда анасы қызылшамен 
ауырмаған немесе екпе алмаған болса, 
мұндай сәбиге вирус тез жұғады. Қызыл-
шамен бір рет ауырғанда �мір бойғы им-
мунитет қалыптасады. 

Айта кетерлігі, қызылшаны емдеудің 
тиімді және ерекше әдісі жоқ. Алайда ДСМ 
Денсаулық сақтауды дамыту ұлттық 
ғылыми орталығының сарапшылар кеңесі 
ұсынуымен 2016 жылы емдеу хаттамасы 
бекітілген. 

Оның қауіпті екеніне тағы бір дәлел – 
әлемдегі кішкене бала �лімінің басты 
себептерінің бірі ретінде осы қызылша 
айтылады. Инфекцияны жұқтырған 5 
жасқа дейінгі балалардың 30 пайызында 
жағдай �те ауыр болған. 

Бұрын қызылшамен ауырмаған және 
екпе алмаған адам қызылшамен ауырған 

адаммен қарым-қатынаста болса, ауру 
жұқтыру қаупі �те жоғары екені белгілі.

«Қызылша пневмония, бронхит, 
энцефалит (ми қабығының қабынуы) 
сияқты асқынуға әкеліп соғатындықтан 
қауіпті. Олардың к�бі медициналық 
к�мекке кеш жүгінеді және ілеспе ауру 
болған жағдайда соңы �лімге әкелуі 
мүмкін», – дейді Астанадағы №1 қалалық 
балалар ауруханасының Пульмонология 
б�лімшесінің жоғары санатты дәрігер 
Айнұр Аманбаева.

 Науқас жатқан б�лме күн сайын 30-45 
минут желдетіледі. Аурумен байланыста 
болған гамма-глобулин алған балалар 7-18 
күнге, алмағандар және 6 айға дейінгі 
балалар 7-21 күнге оқшауланады. Тағы бір 
қызық тұсы, бұрын қызылшамен ауырған 
балалар оқшауланбайтын және оларға 
қатысты профилактикалық шаралар 
жүргізілмейтін. 2йткені олардың ағзасын-
да ауруға қарсы тұратын �мірлік иммунитет 
бар.  Қызылша жұқтырған адам аурудың 
сезінбесе де, 9-10 күннен соң айналасын-
дағыларға жұқтыра бастайды. «Б�рткен 
ұшып кетті» делінгеннен кейін 4 күннен 
соң ғана вирусты тарату тоқталады. Дене 
қызуы б�рткен шыққанда жоғары болып, 
тек 3-4 күнен соң ғана қалпына келеді. 
Алайда кей жағдайда қызу қайта к�терілуі 
мүмкін. Қызыл б�ртпе шыққан кезде 
жағдай ауырлай түседі. Б�ртудің беті 
қайтқан кезде 1-15 апта кезінде қызыл 
белгілердің орны қатайып, қарайып кетеді. 
Сырқаттың беті бері қарап, жағдайы 
жақсара бастайды. 

«Қызылша ларингит, ларинго трахео-
бронхит, пневмония, отит, стоматит секілді 
аурулармен қабаттасса, кез келген уақытта 
ауыр жағдайға �тіп кетеді. Қызылша 
энцефалиті аса ауыр �тетіндіктен науқас 
к�з жұмуы мүмкін. Ал �те сирек асқыну 
кезінде энцефаломиелит жұлынға зақым 
келтіреді», – дейді аталмыш медицина 
мекемесінің Жаңа туған балалар патология-
сы б�лімшесінің дәрігері Нарима Аяп-
бергенова. 

Оның айтуынша, қызылшадан баланы 
қорғаудың ең тиімді жалғыз тәсілі – 
вакцина жасау. Елімізде қызылшаға қарсы 
вакцинация екі рет жүргізіледі. Алғашқы 
екпе 1 жаста, ревакцинация 6 жаста жаса-
лады. Қызылшаға қарсы вакцина қыза-
мыққа және паротитке (ККП) қарсы 
компонентпен біріктіріледі. 

Сондықтан ата-ана баласының қызыл-
шаға қарсы екпені уақытында алуын ба-
қылауы тиіс.  

ОҚШАУЛАУ МЕН ЕМДЕУ ІНДЕТКЕ 
ТОСҚАУЫЛ БОЛАДЫ

Жоғарыда қызылшаны емдеп жазып 
жіберетін арнайы препарат жоқ екенін 
айтып �ттік. Сондықтан дәрігерлер 
науқасқа витаминдерге бай тағамдар, 
к�к�ніс-жеміс беруді, дене қызуы жоғары 
болатындықтан, су немесе шырынды к�п 
м�лшерде ішу қажет деп кеңес береді. 

«Қызылшаны клиникалық-эпи дем-
иоло гиялық жағдайына қарай анықтайды. 
Бір жасқа толмаған балаларды жіті 
респираторлық инфекциямен ауырғандар 
емдеу мекемелерінде бұған дейін болған-
болмағаны ескеріледі.  Ларингит, ринит, 
конъюнктивитпен ауырғандарда жоғарыда 
айтылғандай, белгілер 2-3 күн байқалса, 
дәрігер қызылша болуы мүмкін деген 
күдікпен қарауы керек», – дейді аталмыш 
аурухананының педиатры Ақмарал Тоғыз-
баева. 

Оның айтуынша, қызылша анықталған 
сырқатты емдеу аурудың ауырлық дең-
гейіне байланысты. Асқыну байқалмаған, 
жеңіл және орташа дәрежеде ауырғандар 
Бастапқы медициналық-санитариялық 
к�мек к�рсету маманның бақылауында 
ұстап, үйінде емделеді. Жасына байла ныс-
ты дозадағы дене қызуын түсіретін пре-
параттар тағайындалады. Қатаң гигиена-
лық күтім керек. Ауыз қуысы, к�з, мұрын-
ның сілемей қабығын, мұрын, құлақ, к�зді 
қайнатылған жылы сумен күніне бірнеше 
рет жуу керек. Дәрігер антиоксидант, 
антигистамин, вирусқа қарсы және имму-
но модулятор тағайындайды. Науқастың 
жағдайы ауыр болса, оны ауруханаға 
жатқызып, стационарда емдейді. Оларды 
инфек циялық аурухана немесе к�ппро-
фильді аурухана болса, инфекциялық 
б�лімшеге жатқызады. 

Ауыр індеттің алдын алу вакцинасы 
табылып, оны міндетті екпе қатарына 
жатқызған ғасырда қызылша әлі ортамызда 
жүр. Былай қарасаң, ол қауіпті індет са на-
тын жойылып кетуі тиіс еді. Алайда к�п-
шіліктің бейқамдығы, вакцинаға қатысты 
сенімсіздік, аурудың алдын алуға бағыт-
талған шаралардың мүлтіксіз орындалмауы 
салдарынан індет араға жылдар салып 
балалардың денсаулығына қауіп т�ндіру-
мен келеді. Ендеше салғырт тықтан ары-
лып, сақ болайық, баламыздың аман-сау 
жүруі біздің жауапкершілігімізге бай-
ланысты. 

ҚЫЗЫЛША ҚАЙТА ӨРШІДІ

�рине, бәрі де уақыттың 
еншісінде. Бірақ к�ңілде үмітке 
қарағанда, күдік к�п. �йткені 

талай жылға созылған «Талды-
қорған – Үшарал» жолына 

кезінде Үкімет басшысы да, 
оның орынбасарлары мен 

министрлер де, облыс әкімдері 
де барып, құр уәдеге 

тойдырғанын жұрт ұмыта 
қоймады. 

Е
рк

еб
ұл

ан
 Д

Ү
Й

С
Е

Б
О

Л
А

Т
 (

ко
лл

аж
)



QQAI  YN

Газет «Айқынның» 
компьютер орталығында беттелдi

ТАРАЛЫМЫ: 40 000

РЕДАКЦИЯНЫҢ МЕКЕНЖАЙЫ: 
010000. Астана қаласы, Қонаев көшесі, 12/1
Байланыс телефоны: Астана қ. (7172) 72-95-46
e-mail: aikyngazeti@gmail.com, aikyn_nurmedia@mail.ru

• Редакция авторлар мақаласы мен жарнама мазмұнына жауап бермейдi. 
• Авторлар қолжазбасы өңделмейдi және керi қайтарылмайды.
• Көлемi үш компьютерлiк беттен асатын материалдар қабылданбайды. 
•«Айқында» жарияланған материалдарды көшiрiп немесе өңдеп басу үшiн редакция ның 
 жазбаша рұқсаты алынып, газетке сiлтеме жасалуы мiндеттi.

Меншiк иесi – «Айқын-Литер» ЖШС

Кезекшi редактор –

Жанел ҚҰТТЫБАЙ

Газет аптасына 3 рет шығады

Газет Қазақстан Республикасының Ақпарат және коммуникациялар министрлігі 
Ақпарат комитетінде тіркеуге алынып, мерзімді баспас)з басылымын қайта 

есепке қою туралы №17416-Г куәлігі 25.12.2018 жылы берілді

(Алғашқы есепке қою кезiндегi нөмiрi мен мерзiмi №4448-Г – 01.12.2003ж.)

ЖАРНАМА БӨЛIМІ: 
8(701) 675-42-14, 8(7172) 72-95-31
reklama.aiqyn@gmail.com

ЖАЗЫЛУ ЖӘНЕ ТАРАТУ БӨЛІМІ: 
8(771) 804-61-32
podpiska.alt@gmail.com

«АЙҚЫН» ГАЗЕТIНIҢ 
ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ:

Кәсіпорындар, 
мекемелер үшін – 35102
Зейнеткерлер, 
соғыс ардагерлері үшін – 45102
Жеке жазылушылар үшін – 25102

АЙМАҚТАҒЫ ТIЛШIЛЕР:
Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ –
Ақмола облысы
Нұрболат АДЫРБЕК –
Алматы қаласы
Саятхан САТЫЛҒАН –
Жамбыл облысы
Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ –
Қарағанды облысы
Назгүл НАЗАРБЕК – 
Шымкент қаласы
Роза ШӘКЕН –
Солтүстік Қазақстан облысы
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ –
Қызылорда облысы
Баян ЖАНҰЗАҚ –
Атырау облысы

Бас редактор –
Амангелді ҚҰРМЕТ

Гүлзина БЕКТАС – 
Бас редактордың 
бірінші орынбасары

Шынболат КҮЗЕКБАЙ – 
Шығарушы редактор 

Асқар БЕК – 
Сайттың бас редакторы

Елдар ҚАБА – 
Секретариат меңгерушісі 

Директор –
Ысқақ ЕГЕМБЕРДИЕВ

Тапсырыс №4315
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114

AIQYN-LIVE
№68 (4316) 
20 МАУСЫМ 2023 СЕЙСЕНБІ8

�аза�станды� боксшы Дәулет Дәукенов (12-2, 5 КО) Чехия ас-
танасы Прагада �ткен бокс кешінде сәтті  �нер к�рсетті.

 30 жастағы қазақ боксшысы 21 жастағы колумбиялық Эбер Тобарды (8-
4-3, 3 КО) техникалық нокаутпен жеңді. Бұл жекпе-жекте Дәулет жартылай 
орта салмақта Чехия чемпионы атағын жеңіп алды. Ал *ткен айқасында 
Дәукенов WBC ұйымының ТМД, славян және балтық елдерінің Бокс бюросы 
бойынша титулын жеңіп алған еді.

С
оңғы кезде еліміздегі іргелі 

қоғамдық ұйымдардың 

бірі «Қазақстан авторлар 

қоғамы»  республикалық қоғамдық 

бірлестігі төңірегінде түрлі даулы әң-

гіме көбейіп кетті. Алыпқашпа  әңгіме-

лердің артында кімдер тұр? Аталған 

мекеменің төрағасы, белгілі актер 

Бай ғали Есенәлімен бүгінгі сұх баты-

мыз осы сауалдар  төңірегінде 

өр біді.  

–Байғали Мақұлбекұлы, әңгімемізді 
қоғамдық ұйымның бүг інг і  тыныс-
тіршілігінен бастайықшы.  Ұйымға қанша 
автор тіркелген?

– Қазақстан авторлар қоғамы  1996 
жылдан бастап жұмыс істеп келеді. Оған 
дейін бұл агенттік ретінде  тіркелген. 
Алғашқы кезде авторлардың қаламақысын 
*ндірумен айналысатын жалғыз ұйым 
ретінде жұмыс істеген. Осы мекемеге 
қызметке келген 2012 жылы 1 800 мүшесі 
бар еді. Бүгінде  олардың саны алты мыңға 
жуықтап қалды.

– Соңғы кездері осы бағыттағы түрлі 
ұйым к)бейіп кеткен сияқты ғой. Рас па?

– Иә, ол рас. Соңғы кездері жауыннан 
кейінгі саңырауқұлақтай бірінен соң бірі  
ұқсас ұйымдар к*бейіп кетті. Менің 
білуімше, қазір дәл осы бағытта жұмыс 
істейтін 12 авторлық қоғам бар. Оған қоса, 
тағы бірнеше сабақтас ЖШС бар. Бұлар-
дың барлығы түрлі жолмен автор лардың 
қаламақысы үстінен пайда к*руді ғана 
ойлайтын ұйымдар деп айтар едім. Олай 
дейтінім – олардың кейбірі заңды белше-
сінен басып, жұмыс істеп  жатыр.  Бір 
с*з бен айтқанда, авторлардың қала ма-
қысының үстінен «үлес» алып *мір сүргісі 
келетіндер к*бейіп кетті. 

– Ол ұйымдарды  бақылап отыратын 
қандай да бір құзырлы орган  бар ма?   

 – @кінішке қарай, біздің ұйымға  
тексеріс к*п. Ал *згелердің жұмысын 
қадағалап отырған ешкім жоқ. Тек Aділет 
ми нистрлігінің Зияткерлік меншік коми-
теті тіркейді. Ары қарайғы жұмысын бақы-
лап, тексеріп отырған ешкім  жоқ. Біз 
оларға бұл туралы неше рет айттық. Ең 
*кініштісі,  олар тарапынан:  «Біздің 
ЖШС-ларды тексеруге құқығымыз жоқ. 
Ал сіздер аккредиттеуден *ткен ұйым-
сыздар, сондықтан сіздерді тексеріп оты-
рамыз» деген түсініксіз жауап алдық.  

– Сонда сіздердің ұйым )з қызметі үшін 
үлес алмай ма? Жалпы автордың қала-
мақысы қандай жүйемен т)ленеді? 

– Біз заңға сәйкес к*рсеткен қыз-
метімізге қаламақының 30 пайызын алып 
қаламыз. @зге ұйымдар  біздің ұйымның 
біраз мүшесінің авторлық құқығын алып 
алған. Сол себепті автордың қаламақысын 
біз соларға аударып береміз. Олар *здеріне 
тиесілі  30 пайызын  алып қалып, қалғанын 
авторға жібереді. Сонда шығармашылық 
адамының қолына қаржының 40 пайызы 
ғана тиеді. Бұл ұйымдар кейбір авторлар-
дың құқықтық сауатының жоғын жақсы 
пайдаланып отыр.  Былай қарағанда, олар-

дың әрекеті заң тұрғы сынан дұрыс сияқты 
к*рінеді. Алайда олар ауадан ақша тауып 
отырған қоғамдар деп санаймын. Осыны 
біле тұра, біздің Aділет министрлігінің 
осындай ұйымдарды бақыламастан тіркей 
беруінің артында қандай да бір сыбай-
ластық жатқандай к*рінеді. 

– Сонда )зге авторлық ұйымдар аккре-
диттеуден )тпесе де, қаламақы жинаумен 
айналыса беруге құқылы ма? 

– Қолданыстағы «Авторлық және са-
бақ тастық құқықтар туралы» заңға  2009 
жылы  146-1 деген қосымша енгізілді. Осы 
қосымшада «автор ол ұйымға мүше болса 
да, болмаса да кез келген тіркелген автор-
лық қоғам ол үшін қаламақы жинай бе-
реді» деп к*рсетілген. Авторлардың 
ақшасын айналшықтағыш ұйымдардың 
аяқасты к*бейіп кетуінің бірден-бір себебі 
де осы *згеріспен тікелей байланысты. 

– 2021 жылдың аяғында кеңселеріңізге 
«мұздай» қаруланған арнайы жасақтың 
жігіттері тексеру жасап,  тінту жұмыстары 
жүргізілгені айтылып еді. 

– Қаңтар оқиғасынан 5-6 күн бұрын, 
нақтырақ айтсам, 29 желтоқсан күні кең-
семізге құқық қорғау орындарының алты 
адамы қару-жарақпен кіріп келді. Сол 
кездегі т*раға Балнұр Қыдырбек екеумізді  
б*лек басқа кабинетке, қалған қызмет-
керлерді басқа б*лмеге қамап қо йып, 
барлық компютеріміздің процессорларын 
алып кетті. Ішінде бүкіл бухгалтерлік құ-
жаттарымыз кетті. Ол аздай, артынша 
бар лық есепшотымызға бұғат қойып 
тастады. 

– Содан кейін не істедіңіздер?
– Бірден заңгер азаматтармен ақыл-

дастық. Олар прокурордың санкциясы 
жоқ болғандықтан, ондай тінту, тексеру 
жұмыстары заңсыз екенін айтты. Осы 
ақылмен қалалық прокуратураға арыз 
түсірдік. Артынша прокурорлық тексеріс 
нәтижесінде шынында да заңсыз екені 
анықталды. С*йтіп, араға бір ай салып 
барып құжаттарымызды әрең қайтарып 
алдық. Осы кезде бізбен бірге жұмыс істеп 
келген тағы біраз қаламақы т*леп отырған  
ұйымдардан айырылып қалдық. Олардың 
ішінде бірнеше телеарна, мейрамханалар 
бар. Тек  «Қазақстан»  ұлттық  арнасы мен 
«Хабар» агенттігі ғана бізбен ары қарай 
жұмыс істеуді әлі күнге дейін жалғастырып 
келеді. Ол арналардың басшыларына 
түсіністік танытқандары үшін алғыс 
айтқым келеді. 

– Сәуір айының аяғында  Жеңіс Сейдол-
лаұлы мен Аман Құлбаев сияқты белгілі 
композиторлар, басқа да белгілі ақындар 
бар, бір топ адам Қазақстан авторлар қо-
ғамының кезектен тыс жалпы жиналысын 
)ткізді.  Бұл не жиналыс еді?

– Былтырдан бері Ренат Абдухаликов 
деген бұрын «Абырой» деген авторлық 
ұйымында бас директор болып қызмет 
істеген бір азамат біздің бүкіл авторға 
жеке-жеке телефон соғып, бізді қаралай 
бастады. «Ав торлар қоғамының бас шы-
лығын кетіруіміз керек. Олар автор лардың 
қаламақысынан жи нал ған 800 миллион 
теңге ақшаны депозитке салып қойып 
отыр», – деді. Оның ай туын ша,  біз сол 
депозиттің пайдасын к*ріп шыл қып отыр 
екенбіз. Осыған орай бізге жалған жала 
жапқаны үшін жауапқа тартылуын сұрап, 
құқық қорғау орын дарына шағым түсіріп 
қойдық. Қазір іс қозғалып, тергеу амалдары 
жүргізілуде. 

Сонда да қарсы әрекетін тоқтатпай, 
аяғы *зің айтқан кезектен тыс жалпы 
жиналыс  *ткізуге дейін барды. С*йтіп, 
бар-жоғы 40-50 авторды жинап, жиын 
*ткізген. Ол жерде Жеңіс Сейдоллаұлын 
т*раға, *зін бас директор етіп тағайын-
дайды. Бірақ бұл барынша заңсыз. Себебі, 
біріншіден біздің жарғыда қоғамдық 
ұйым ның мұндай кезектен тыс жалпы жи-
налысын *ткізу туралы шешімді авторлық 
кеңестің отырысы  шығаруы керек. 
Олардың қолында мұндай шешім жоқ. 
Екіншіден, сол жарғы бойынша жалпы 
жиналысқа мүше авторлардың 50 пайызы 
қатысқан жағдайда ғана заңды *тті деп 
есептеледі. Ал біздің ұйымның 5 800-ден 
аса мүшесі бар. Ол күнгі жиналысқа соның 
40-50-дей   мүшесі ғана қатысқанын біле-
міз, яғни жалпы мүшелердің 1 пайызы да 

емес. Одан да б*лек осы жиналысты *ткізу 
кезінде қылмыстық жауапкершілікке 
тартылатын да заңбұзушылыққа жол беріл-
ген. Атап айтқанда, біздің м*ріміздің к*-
шірмесін жасатқан. Сонымен қатар автор-
лар қоғамының фирмалық бланкісін жа-
сатқан. Біз осы бойынша да  құқық қорғау 
орындарына шағым түсірдік. 

– Кей авторлар  )здеріне қаламақы т)ле-
нетінін де білмеуі мүмкін. Бірақ оның  орын-
далған шығармасы үшін сіздерге немесе )зге 
авторлық ұйымға қаржы аударылады. 
Осын  дай жағдайда мүлдем алынбай қалған 
қаламақылар қайда кетеді?

– Кейбір  авторлық ұйымдар осындай 
сәтті майшелпекке айналдырып алғанын 
байқап жүрмін. Мәселен, бір ауылда 
тұратын сазгердің әні орындалды дейік. 
Оған *зің айтқандай, тиесілі қаламақы 
аударылды. Бірақ ол *зіне тиесілі қаламақы 
бар екенін мүлдем білмейді. Тіпті, ондай 
қоғамдық ұйым бар екенін де білмеуі 
мүмкін. Осы жағдайда үш жыл күтеді. Одан 
кейін басшылық құрам шешім шығарып, 
«иесі табылмаған қаламақы»  деп авторлар 
қоғамының қазанына құйылып кетеді.

– Жиналған қаламақысы авторлардың 
ұрпақтарына табыс етілген жағдайлар болды 
ма?

  – Мұндай жағдайлар *те жиі кездеседі. 
Бірде біздің қоғамның есепшотында  
Жамбыл Жабаев атамызға тиесілі  біраз 
қаламақы тұрғанын  байқап қалдым. Бір  
қызығы, Жамбыл атамыздың *зі де, ар-
тындағы ұрпақтары да ол кісінің автор-
лығын тіркемеген екен. Содан жыр алыбы-
ның аруағынан ұят қой деп ол кісінің 
үрім-бұтағына хабарластым. С*йтіп, 
Салта нат деген ш*бересін тауып, сол кісіні 
мұрагер етіп тіркеп, атамызға тиесілі 600 
мың теңгені салтанатты түрде табыс таға-
нымыз бар. Ең қызығы, сол жылы Жамбыл 
атамыздың 70 жылдық мұрагерлік мерзімі-
нің бітуіне бір-ақ жыл қалған екен. Одан 
кейін бірде бір інім хабарласып, елге Мұх-
тар Мағауин ағамыз елге келген екен, сол 
кісіге кіріп амандасып шығайықшы деді. 
Алдында бір құжат тардың арасынан Мұх-
тар ағаға да тиесілі 260 мың теңге қаржы 
бар екенін байқап қалғанмын. Дереу сол 
есіме түсіп кетті. Бухгалтерияға айтып, 
ақшаны шешіп алдым да, Мұхтар ағаның 
қолына апарып табыстадым. Ағаның *зі 
ақшаны к*ріп таңғалды. Тіпті, ол кісі *зіне 
сондай жерге қаржы түсіп тұратынын да 
білмейді екен.  

– Aңгімеңізге  рақмет!

 Сұхбаттасқан  
Нұрболат АДЫРБЕК,

Алматы

( )
20 МАУСЫМ 2023 СЕЙСЕНБІ

Гимнаст Нариман �$рбанов 
Сингапурда �тіп жат�ан спорт-
ты� гимнастикадан 10-Азия 
чемпионатыны/ же/імпазы 
атан ды.

 Қазақстандық спортшы ат сна-
рядындағы жаттығуда үздік деп та-
ныл ды. Ал тағы бір отандасымыз 

Дми трий Патанин еркін жаттығуда 
іріктеуден сүрінбей *тіп, финалда 
үз дік екінші нәтижені к*рсетті. Қазір 
еліміздің қоржынында 3 медаль бар. 
Осыдан бірнеше күн бұрын ұлттық 
құрама командалар арасындағы са-
йыс та қола жүлдеге қол жеткізген. 
Жүл дегер атанған қазақстандық гим-
насттар күзде Бельгияда *тетін әлем 
чемпионатына жолдама алды.

ДАРАБАЗ ДӘУЛЕТ

�аза�станды� теннисші, 
әлемні/ 256-ракеткасы Бейбіт 
Ж$�аев Пальмас дель Марда:ы 
(Пуэрто-Рико) «Челленджер» 
турниріні/ финалына шы:а 
алмады. 

Бейбіт Жұқаев жартылай фи-
налда америкалық Майкл Чженмен 
(әлемнің 1118-ракеткасы) кездесіп, 

6:3, 3:6, 6:7 есебімен ұтылды. Осы-
лай   ша, қазақстандық теннисші тур-
нирді аяқтады. Бейбіт Жұқаев осы 
турнирдегі алдыңғы матчтарында 
жапониялық Юта Симизуді (242-
орын) 6:3, 6:4, америкалық Эван 
Чжуды (340-орын) 4:6, 7:5, 6:2 және 
канадалық Лиам Дракслды (617-
орын) - 6:4, 6:3 есебімен ұтқан еді. 
Жалпы, турнирдің жүлде қоры – 80 
мың доллар.

ЖҰҚАЕВ 
ЖҮЛДЕСІЗ ҚАЛДЫ

ӘЛЕМ ЧЕМПИОНАТЫНА 
ЖОЛДАМА АЛДЫ

Бай:али Бай:али ЕСЕН?ЛИЕВ,ЕСЕН?ЛИЕВ,  
Қазақстан авторлар қоғамының төрағасы:Қазақстан авторлар қоғамының төрағасы:

ҚАЛАМАҚЫНЫ
кәсіпке айналдырғандар

КӨБЕЙДІКӨБЕЙДІ
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